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گفتار روز

جای سه کرسی در این گفت وگوی ملی خالی  اســت: 1- اپوزیســیون بیرون نظام یا همان یکم
تحریمی ها که به هر دلیل رای ندادند. 2- اپوزیســیون 
درون حاکمیت یا جبهه پایداری که به سعید جلیلی رای 
دادند. 3- نمایندگان جنبش زن که از سال 1۴۰1 به یکی 
از ارکان جنبش اجتماعی در ایران بدل شدند و پیروزی 
امروز مدیون زنان این ســرزمین است. نباید میز ما این 
قدر مردانه می شد و نیز فقط شامل رای دهندگان. به هر 
حال همه ما رای داده ایــم و جای آن ۵۰ درصد که رای 

ندادند، در اینجا خالی است.
ما اینجا درباره وفاق »ملی« حرف می زنیم و نه  فقط وفاق. معیار وفاق باید »ایران« باشــد،نه دوم
هیچ چیز دیگــر. وفاق میان »حاکمیــت و دولت« در 
انتخابات به پیروزی دکتر مسعود پزشکیان منتهی شد و 
وفــاق میان »دولــت و مجلس« بــه رای اعتماد کابینه 
انجامید. امــا وفاق ملی حتــی به معنــای وفاق میان 
»اصلاح طلبان و اصولگرایان« نیســت؛ به معنای وفاق 
میان »ملت و دولت« است که متاسفانه از سال 1۴۰۰ به 
شکافی عمیق دچار شده است. بدون دولت، ملت وجود 
دارد مثل ۹۰۰ سال از سقوط ساسانیان تا ظهور صفویان 
که دولت متمرکز در ایران وجود نداشــت اما ملت ایران 
وجــود داشــت حتی در قالب یک ســند ادبــی، چون 
شاهنامه فردوســی که ورقه هویت ملی ایران است. اما 

بدون ملت، دولتی در کار نیست.
امروز وحدت ملی ایران در خطر اســت و هیچ  جریانی در اکثریت نیســت. ما حداقل به چهار سوم
اقلیت اصلاح طلــب، اصولگرا، بنیادگــرا و انحلال طلب 
تقسیم شده ایم که هیچ یک قدرت اداره کشور بدون دیگری 
را نداریــم و این تنها نقطه وفاق ماســت. وفاق ملی اینجا 
نوعی توفیق اجباری است. چون ما قدرت حذف یکدیگر 
را نداریم. هم اصلاح طلبان گاهی با عباراتی نادرست میل 
به حذف رقیب داشــتند و هم اصولگرایــان تقریباً عمدتاً  
چنین اراده ای داشــتند. بنیادگرایــان و انحلال طلبان که 
اساس شــان بر حذف است. این مساله در مورد زن و مرد، 
مرز و مرکز، فقیر و مرفه، چپ و راست و ... وجود دارد و 
باید حل شود. ریاست جمهوری یک آذربایجانی برای ما 
یک فرصت اســت. آذربایجان همواره خاستگاه وحدت 

ملی ایران بوده است.
وفاق ملی، ملت شــدن دوباره ملت است. نه  ایدئولوژی که اســتراتژی حل منازعه است. چهارم
اینجاست که باید با رئیس جمهور محترم  که از مثال های 
علوم پزشکی استفاده می کنند در باب علوم انسانی حرف 
بزنیم. در باب اخلاق انسان و تمایزات او با بدن. تفاوت 
روح و جسم. منافع و ارزش ها با رگ و خون. همانطور 
کــه رئیس جمهــور گفت: وفاق بــرای پایــان دادن به 
دعواست. ما دعوا نداریم. ما باید کاری کنیم که حوادث 
سال 13۸۸ چه در حاکمیت، چه در مخالفان و منتقدان 
تکرار نشود. به جای طرح اندیشه های ناپخته ای مانند 
فدرالیســم باید همه اقوام و احزاب و افــکار و افراد به 
شــهروند بدل شوند. باید به جای امت به ملت - دولت 
بازگردیم. همه راه حل ها را باید در احیای  دو نهاد ملیت 
و انتخابات بجوییم. آنچه ایران را از ســوریه ای شــدن 
نجات داد، دوم خرداد بود نه به عنوان یک روز که به عنوان 
یک روزگار؛ یک عصر که روزی خاتمی، روزی روحانی 
و روزی پزشکیان با وجود پیش بینی ناپذیری و در کمال 
غافلگیری برنده انتخابات شدند. با رای ملت و پذیرش 
رای ملت توسط حاکمیت. ما در محتوا وفاق نمی کنیم 
در روش وفاق می کنیم و این یعنی دموکراسی و به همین 

علت ما به دوم خرداد افتخار می کنیم.
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ناترازی های ملی  
امروز وحدت ملی ایران در خطر است 

و هیچ جریانی در اکثریت نیست سخنان جنجالی مهدی کوچک زاده، نماینده مجلس 
درباره هزینه کردن مالیات و منابع عمومی کشور

این پرسش را به وجود آورده که مالیات ایرانیان کجا و چگونه استفاده می شود؟
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مهدی کوچــک زاده، نماینده 
پایداری  تهران و عضو جبهه 
در  دوازدهــم  مجلــس  در 
واکنــش بــه  ســخنان علی 
عبدالعلــی زاده، نماینــده رئیس جمهــور در هماهنگــی اجرای 
سیاست های کلی توســعه دریامحور که درباره مذاکره مستقیم با 
دولــت ترامپ گفته بود: »حاکمیت نظام به این نتیجه رســیده که 
با مقامات آمریکا گفت وگوی رودررو داشــته باشیم، نباید پیغام و 
پسغام بفرســتیم«، درحالی که از شدت خشم رنگش عوض شده 
بود از جایش بلند شــد و فریاد زد: »می گوید ما قرار اســت این 
هفته برویم و اینها }مجمع{ هم قرار است FATF را تصویب کند. 
چه چیزی را؟ نوکری آمریکا را. وقت آن نیســت که ما بنشینیم و 
از آیین نامــه بگوییم برادر من! صراحتــاً می گویند که ما با آمریکا 
می نشــینیم. چه کســی باید توی دهان این بزند )عبدالعلی زاده(. 
رفیق حاج قاســم یا مــن؟ آقای قالیباف! هفته پیش هم به شــما 
گفتم که امــام به فرماندهان گفت اگر احتمــال دادید این رفتاری 
که می کنند و در روزنامه ها می بینید برای این باشد که می خواهند 

مملکت را در بغل آمریکا هول بدهند باید در مقابلش بایستید«.
در ادامــه،او که از همــدردی برخی از دولتی هــا مانند فاطمه 
مهاجری، سخنگوی دولت با حادثه دیدگان آتش سوزی آمریکا هم 
عصبانی بود، گفت: »من به  عنوان یک مالیات دهنده ایرانی راضی 
نیستم که یک قِران از مالیات من قبل از اینکه خرج غزه شود، برود 

برای لس آنجلسی های پفیوز خرج شود«.
بلافاصله پس از سخنان او کمپینی با هشتک من راضی نیستم 
در فضــای مجازی شــکل گرفت که اعتراض بســیاری را در پی 
داشــت. در همین راســتا محمد فاضلی، جامعه شناس در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشــت: »بدون اینکه بداند و بفهمد و بخواهد 
کمپین  من راضی نیستم درباره هزینه  کردن مالیات و منابع عمومی 
راه انداخت. حــالا همه می توانند بگویند، راضی نیســتند منابع 
مالیات و هــر منبع عمومی دیگری کجا هزینه شــود. اصلًا فکر 

نمی کرد این جوری بشود.«
سخنان نماینده پایداری ها با حل بدیهی ترین مشکلات کشور 
واکنش های دیگری هم داشت. صادق زیباکلام، فعال اصلاح طلب 
در توئیتی نوشــت: »من فقط یک ســوال از جنــاب کوچک زاده 
نماینده محترم تهــران دارم. تعداد واجدین شــرایط رای دادن در 
اسفند 1۴۰2 در تهران بیش از ۶ میلیون تن بود. جناب کوچک زاده 

عزیز، شما نمایندگی چند درصد از آنها را می نمایید؟« 
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هدا احمدی
گروه  سیاسی
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خبر: گزارش سیاسی

رئیس جمهور پزشکیان در جلسه روز یک شنبه هیات 
دولت از مشــکلات پیش  آمده برای دو چهره شناخته 
شــده و ملی ابراز ناخرســندی کرد و به وزیران مربوطه 
دستور داد، موضوع را پیگیری کنند. پزشکیان در جلسه 
کابینه با اشاره به ممانعت از حضور سیدمحمد خاتمی، 
رئیس جمهور پیشین ایران در یک همایش و نیز تشکیل 
پرونده قضایی برای دکتر محسن رنانی، استاد دانشگاه 
ضمن اظهار نارضایتی شــدید گفت: قرار ما این بود که 
اوضاع کشــور رو به بهبود باشــد، نه اینکه شاهد این 
قبیل محدودیت های ناروا باشیم. او در همین جلسه به 
وزیران اطلاعات و دادگستری دستور ویژه داد تا موضوع 
را بررسی و حل کنند و تدابیری برای جلوگیری از تکرار 
رویدادهای مشابه تمهید کنند. پزشکیان همچنین از این 
دو وزیر خواست، گزارش اقدامات انجام شده را هر چه 

سریع تر به اطلاع وی برسانند.
روز بیستم دی  ماه جاری، قرار بود سیدمحمد خاتمی، 
رئیس دولت اصلاحات در مراسم افتتاح بیمارستانی در 
سالگرد درگذشــت آیت الله هاشمی رفسنجانی حضور 
یابــد که در کمال تعجــب اجازه ورود پیــدا نکرد. این 
خبری بود که فاطمه هاشمی، دختر آیت الله  هاشمی در 
مراسم افتتاح بیمارستان هاشمی رفسنجانی به رسانه ها  
گفت. او اعلام کرد: »جای تاسف است که اجازه ندادند 

آقای خاتمی در مراسم حضور پیدا کند«.
پــس از آن محمدعلی ابطحی، رئیس دفتر ســابق 
رئیس جمهوری در دولت اصلاحات با اشاره به ممانعت 
از حضور سیدمحمد خاتمی در مراسم افتتاح بیمارستان 
آیت الله هاشمی رفســنجانی در صفحه شــخصی خود 
اعلام کــرد: »همزمانــی ممانعت آقــای خاتمی برای 
شرکت در مراسم مرحوم هاشمی رفسنجانی با همایش 
وفاق ملی بهترین دلیل است که حتی در سطح بزرگان 
کشور وفاق امکان پذیر نیست. وفاق با مردم پیشکش!« 
در همین مورد آذر منصــوری، رئیس جبهه اصلاحات 
هم در صفحه شــخصی خود و در نقد چنین رفتارهایی 
نوشــت: »با کــدام تعریــف از   وفاق عــده ای مانع از 
حضور   ســیدمحمد خاتمی در برنامه افتتاح بیمارستان   

هاشمی رفسنجانی شده اند؟«
همچنین در هفته ای که گذشــت ســایت رســمی 
محســن رنانی، پژوهشــگر اقتصاد و اســتاد دانشگاه 
اصفهان از این موضوع خبر داد که مرجع قضایی برخی 
مطالب او را مجرمانه تلقی کرده اند و بر همین اســاس 
و تا پایان مراحل رســیدگی قضایی، فعالیت ســایت و 
کانال تلگرامی محســن رنانی تعلیق می شود، این اعلام 
جرم علیه رنانی با واکنش بسیاری از چهره های مطرح 
همراه شد. محسن رنانی فارغ التحصیل دکترای اقتصاد 
از دانشــگاه تهران و اســتاد اقتصاد دانشگاه اصفهان 
است که از او ده ها سخنرانی و یادداشت و مقاله درباره 
توسعه ایران و وضعیت کنونی کشور منتشر شده است. 
او بارها در یادداشــت ها و ســخنرانی های خود درباره 
جهت گیری هــای حاکمیت و وضعیت کنونی کشــور 
هشــدار داده بــود. وی همچنین از اعضای شــورای 

راهبردی انتخاب کابینه مسعود پزشکیان بود.
پــس از اعلام جــرم رنانــی، او تبدیل بــه یکی از 
هشــتک های پرمخاطب توئیتر فارســی شد و کمتر از 
2۴ ســاعت پس از اعلام جرم علیه مقالات و شخص 
محســن رنانی، تعداد وسیعی از شخصیت های علمی، 
نخبــگان و برخی مقامات دولتی نســبت به این رخداد 
واکنش نشــان دادند. انتقــادات زیادی که بســیاری 
برخورد با رنانی را مخالف اصول قانونی اساسی درباره 

آزادی بیان دانستند.

عبدالرضــا داوری، مشــاور ســابق احمدی نــژاد: در 
راهپیمایــی ۹ دی از دفتر احمدی نــژاد تماس گرفتند و 
گفتند یک خبر بزنید که آقایان هاشمی، کروبی، موسوی 
و خاتمی با توجه به شــرایط کشور متواری شدند. برای 
هر رســانه ماموریت ایجاد می شــد. جلیلی در شورای 
امنیت و مصلحی در وزارت اطلاعات، اعتقاد داشــتند 

که یک جراحی در نظام آغاز شده است.

هاشمی را بزنید!
علی شــکوری راد، عضو هیات رئیسه جبهه اصلاحات 
در گفت وگو بــا جماران: این 7 ســال حصر بر مبنای 
چه چیزی ادامه پیدا کرده اســت و اکنون براساس کدام 
دغدغه ادامه دارد؟! محدودیت و محرومیتی که مبتنی 
بر دغدغه نبوده، بر چه اساســی 7 سال ادامه پیدا کرده  

است؟! چه کسی پاسخگو است و پاسخش چیست؟

چه کسی پاسخگوست؟
محســن غرویان، اســتاد حوزه علمیه قم: ما با جهان 
امروز باید گفت وگو کنیم و وارد گفت وگو شویم، بحث 
کنیم و صحبت کنیم و اگــر منطق داریم با منطق قوی 
نباید از گفت وگو هراس داشــته باشیم. ائمه جمعه  توجه 
کنند کــه جدایــی انداختن بین دولــت و ملت خلاف 
منویات رهبری اســت. ائمه جمعه و مداح ها به طریق 

اولی باید وظیفه خودشان را در شرایط فعلی بدانند.

 از گفت وگو نترسیم

همچنین  محسن رضایی، عضو مجمع تشخیص مصلحت 
نظــام هم از چنیــن برخوردهایی کــه منجر بــه  از بین رفتن 
وحدت می شــود، گفت: »اجماع ملی تنهــا راه قدرت افزایی 
برای ایســتادگی در مقابل زیاده خواهی آمریکا و پاسخ کوبنده 
به هرگونه تجاوز یا فشــار خارجی است. دشمن از وحدت ما 
بیش از موشک های ما می ترسد. اجماع ملی با فداکاری ملی 
و دوری از جنجال آفرینی و دعوای جناحی حاصل می شود«.

در این میان، محســن کوهکن، فعال سیاســی اصولگرا و 
نماینده ادوار مجلس هم درباره ادبیات تند نمایندگان مجلس 
به خبرآنلاین گفت: من چند دوره نماینده مجلس بوده ام، شما 
در تمام ادوار مجلــس را هم بگردید، نمایندگان مانند دولت و 
قوه قضائیه نیســتند که در طول هم بوده و رئیس اجازه حرف 

زدن یــا نزدن به آنان بدهد. مجلســی ها در 
عرض یکدیگر هستند و هیچ کس نماینده تر 
از آن یکــی نیســت. به گفتــه او، ماهیت 
مجلس چنین بــوده و در ادوار مختلف هم 
این اتفاق افتاده اســت امــا ادبیات موهون 
درست نیست. نمایندگان باید انتقاد کرده و 
ایراد بگیرند، من هم انتقادهایی را نسبت به 
آقای پزشکیان دارم اما استفاده از الفاظی که 
جامعه احساس کند، حکم توهین و تحقیر 
دارد، اشــتباه اســت. بنده زمانی که عضو 
نمایندگان دودو  بودم،  هیات رئیسه مجلس 
می کردند، خدمت مقام معظم رهبری رفتیم 
و ایشــان فرمودند که نباید کسی از تریبون 
مجلس سروصدا کند باید نمایندگان وقت 

بگیرند و صحبت منطقی کنند.
منصور حقیقت پور، نماینده ادوار مجلس هم به رفتارهای 
کوچک زاده واکنش نشــان داد: تندروها، حلقه ورشکسته ای 
هســتند زیرا از مردم شکســت ســختی خوردند و با این نوع 
ادبیات ســخیف قصد دارند تا خودشان را مجدد بازیابی کنند 
مانند کســی که در دریا وضعیت غرق شــدگی داشته باشد به 
هــر چیزی چنگ می زند تا خود را نجات دهد. امروز به لطف 
وفاق تعریف نشده دولت چهاردهم بعضی تریبون ها همچنان 

در اختیارشان است.
احمد بیگدلی، نماینده خدابنده در مجلس در صحن علنی 
یک عــده از دوســتان، تندروی های خاص خودشــان را در 
مجلس داشــتند که نباید این اتفاق بیفتد. در مورد اعتراض به 
مذاکره با آمریکا هم باید گفت ما نمی خواهیم با آمریکا مذاکره 
کنیم، آن هم درحالی که هنوز اصلًا مراحلی طی نشــده است، 
تاییدی نشــده که بخواهد این اتفاقات رخ دهد. وی ادامه داد: 
اگر این افراد ادعای ولایت مداری دارند باید ادعای خودشان را 
در عمل ثابت کنند؛ نه جلوتر از رهبری حرکت کنیم، نه عقب 

بیفتیم.
حسین سلاح ورزی، رئیس پیشین اتاق بازرگانی در واکنش 
به اظهارات این نماینده مجلس در صفحه توئیتری خود چنین 
بیان کــرد: »حالا که نماینده فرقه پایداری در مجلس رســماً 
کارزاری راه انداخته و اعلام کرده، راضی نیســتم یک قِران از 
مالیات من قبل از آنکه خرج غزه شود، خرج جایی دیگر شود 
اگر به جایی برنمی خورد مــا رعایا هم اجازه داریم، نظرمان را 
اعلام کنیم؟ من حسین سلاح ورزی راضی نیستم یک قِران از 
مالیات پرداختی من به جز برای رفاه مردمان کشورم، خرج غزه 
و هیچ جایی دیگر خارج از ایران شــود. لطفاً شما هم در ادامه 
کارزاری که این آقای کوچک زاده راه اندازی کرده اند نظرتان را 

بفرمایید«. حتی رضا رشــیدپور، مجری نیز در توئیتر نوشت: 
»کوچک عزیز حداقل 2۰۰ هزار نفر از ایرانی ها در لس آنجلس 
درگیر آتش ســوزی هســتند. روزگار هم طوری چرخیده که 
تــو روی اون صندلی نشســتی. حداقل در ایــن مورد، بزرگ 
هم هیچی لااقل متوســط باش و به هموطنت »پفیوز« نگو. 

باریکلا عزیزم«.

مهدی کوچک زاده، نماینده مجلس ازجمله کســانی است 
که چشم امید به ریاست سعید جلیلی بر قوه مجریه بسته بود 
تا احتمالًا یکدست کردن دو قوه به کمک دوستانش راحت تر 
باشد و امکان چندصدایی گرفته شود. او ازجمله افرادی است 
که در همایش های جبهه صبح ایران شــرکت داشت. جریانی 
که در آستانه برگزاری دوازدهمین انتخابات مجلس به دبیرکلی 

علی اکبر رائفی پور، )فردی که امســال پیش فاکتورهای فساد 
مالی اش در موسسه مصاف منتشر شد( اعلام موجودیت کرد. 
کوچک زاده حتی در انتخابات ۹2 هم نگاهش به سمت جلیلی 
بود و همان موقع جلیلــی را فردی معرفی کرد که بهتر از همه 

درک کرده ما کجا ایستاده ایم و در چه مسیری قرار داریم. 
مســاله ای که از دولت یازدهم علاوه بر هجمه و فشــار بر 
دولتی ها به خصوص تیم دیپلماســی کشــور از او به یاد مردم 
مانده است این بود که کوچک زاده با ورود به صفحه اینستاگرام 
عباس عراقچی، معــاون حقوقی و بین المللــی وزارت امور 
خارجه زیر پســت عبــاس عراقچی کامنت »شــهدای حرم 
هم فرزندان زیبایی دارند. بســیار دوست داشتنی تر از فرزندان 
بزرگ شــده با دلارهای وزارت خارجه!«قرار داد. موضوعی 
که موجب واکنش شدید کاربران شد به موجب این واکنش ها 
کوچک زاده صفحه اینستاگرام خود را از عمومی به خصوصی 

تغییر داد. 
در مجموع خالی از لطف نیســت که آقای کوچک زاده به چند 
ســوال پاسخ بدهند. ســوال هایی که البته به دلیل مطرح شدن آن 
توسط سایت عصر ایران، ما هم به نقل از این رسانه مطرح می کنیم. 
این ســایت خبری در یادداشتی عنوان کرد: با توجه به اینکه آقای 
مهدی کوچک زاده در مجلس گفتــه: به  عنوان یک مالیات دهنده 
راضی نیســت یک قِــران بــرای حادثه دیــدگان لس آنجلس در 

آتش سوزی هزینه شود، سه پرسش را می توان طرح کرد:
1- نخست اینکه ایشان بفرمایند در سال گذشته مالی دقیقاً 
چقــدر مالیات پرداخته اند؟ چون وقتی فردی از خود به  عنوان 
یک مالیات دهنده یاد می کند طبعاً این انتظار شکل می گیرد که 

مالیات پرداخته باشد و بدانیم چقدر بوده است؟
2- آیــا این حق را بــرای دیگر مالیات دهنــدگان ایرانی هم 
قائل انــد که اعلام کنند از بســیاری از هزینه ها و کمک ها که 

در همین مجلس متبوع ایشــان تصویب و بــه دولت ابلاغ یا 
تحمیل شــده، راضی نیســتند؟ یا اعلام نارضایتی در انحصار 

ایشان است؟
3- مردم چگونه می توانند نارضایتی خود را ابراز کنند ازجمله 
مکانیسمی که سبب شده ایشان در انتخاباتی غیررقابتی وارد 
مجلس شــود و با کمتر از 3۵۰ هــزار رای از جانب 7 میلیون 

واجد شرایط رای دادن صحبت کنند؟
اگر جناب کوچک زاده به این ســوالات پاســخ بفرمایند به 
تعبیر آن چهره فوتبالی ممنون دار ایشان خواهیم شد و اگر بدون 

خشم و به  کارگیری الفاظی چون »پفیوز« باشد، بهتر است.

 Wدرس های کوچک زاده
آنچه آقای کوچک زاده مطرح کرد، دو درس اساســی برای 

ما دارد؛
درس اول این است که باید پیگیر جدی 
مالیاتی که می پردازیم، باشیم. وقتی ایشان 
که در زمــره اقلیت سیاســی و اجتماعی 
هستند، این طور با دادوفریاد پیگیر مالیات 
خود هســتند، چرا ما نباشــیم؟ می توانیم 
مثل ایشــان از پرداخت مالیات به مواردی 
که در مسیر توســعه ایران نیست، اعتراض 
کنیم؛ چنان که هشــتگی در همین زمینه در 
شبکه های اجتماعی فعال شــد. واقعاً ما 
هم راضی به پرداخــت مالیات برای خیلی 
از مصارف نیستیم. آقای کوچک زاده باعث 
شد ما هم این اعتراض را یاد بگیریم. اتفاقاً 
ســال گذشته رئیس ســازمان امور مالیاتی 
فعلی که در دولت قبل هم همین مسئولیت را داشت به  صراحت 
اعلام کــرد که مردم باید بدانند مالیاتــی که پرداخت می کنند، 
صرف چه اموری می شــود و خوب است ما هم با صدای رسا 
پیگیر اصابت مالیات خوب باشیم. سیدمحمدهادی سبحانیان 
با بیان اینکه بیش از ۵۰ درصد از مخارج جاری دولت توســط 
درآمدهای مالیاتی تحقق پیدا می کند، گفت: »همه باور داریم 
که کشور را باید با مالیات اداره کنیم. نیازمند این هستیم که برای 
مردم تبیین کنیم، مالیاتی که پرداخت می کنند صرف چه اموری 
می شود. این سطح از بهداشت، آموزش و امنیت که در کشور 
وجود دارد مرهون مالیاتی است که همه ما پرداخت می کنیم. 
بیش از 3۵ درصد از منابع عمومی دولت را درآمدهای مالیاتی 

و 2۵ درصد را درآمدهای نفتی تامین می کند«.
درس دوم از دادزدن هــای مهــدی کوچک زاده این اســت 
که اسیر جوســازی های اقلیت نشویم و در انتخابات مجلس 
شــرکت کنیم و نگذاریم دادزن ها به  عنوان نماینده مردم تهران 
وارد مجلس  شــورای اسلامی شــوند. به طور قطع اظهارات 
آقای کوچک زاده در رســانه های جهان انعکاس پیدا می کند 
و برای جامعه فرهنگی ایران مایه شرمســاری اســت که یک 
نماینده مجلس این گونه اهالی شهر بحران زده را پفیوز بخواند.

خوشــبختانه نظــام حکمرانــی در خیلی مــوارد متوجه 
رفتارهای زیان بار سیاستمداران بی ادب شده و پای اغلب آنها 
از مناسبات رسمی کشور حذف شده اما باید امیدوار باشیم که 
مردم با مشارکت در انتخابات نگذارند چنین چهره هایی وارد 
مجلس شوند. درحال حاضر شــرایط کشور به  گونه ای است 
که دادوبیدادهــای نمایندگان اصولگرا حتی خودشــان را هم 
راضی نمی کند. کشور طوری گرفتار ابربحران های اقتصادی و 
اجتماعی شده که حتی خود کوچک زاده هم رویش نمی شود از 

وضع موجود دفاع کند.

نیستم راضی  من 

قرارمان این نبود
 نارضایتی شدید رئیس جمهور

از محدودیت های پیش آمده برای خاتمی و رنانی

ادامه تیتر یک
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در آستانه ی توافق

مارک روته، دبیرکل ناتو در نشســت مشــترک کمیته 
روابــط خارجی پارلمان اروپــا و کمیته فرعی امنیت و 
دفاع اذعان کرد: »ما هم اکنون امن هستیم اما طی چهار 
الی پنج ســال دیگر امن نیستیم«. او هشدار داد که اگر 
مخارج نظامی را افزایش ندهید، یا باید زبان روسی یاد 
بگیرید، یا به نیوزیلند بروید! یــا اینکه تصمیم بگیرید 

بودجه نظامی بیشتری خرج کنید.

ســیدمهدی طباطبایی، معاون ارتباطات و اطلاع رســانی 
دفتر رئیس جمهور نوشــت: پیام مهم  رئیس جمهور  پزشکیان 
در گفت وگــو با لســتر هالــت/ Lester Holt مجری معروف 
آمریکایی فردا از شــبکه تلویزیونی ان.بی.ســی NBC پخش 
خواهد شد. ایران خواهان صلح و تنش زدایی در منطقه و جهان 
است، جنگ افروزی، تجاوز و نسل کشی رژیم صهیونیستی را 

محکوم می کند و آماده مذاکره شرافتمندانه و برابر است.

محمد شیاع الســودانی، نخســت وزیر عراق اعلام کرد که در 
سفر رســمی خود به انگلیس با توجه به تحولات تاریخی در 
خاورمیانه، یک توافق مشــارکت اســتراتژیک و یک توافق 
امنیتی امضا خواهد کرد. الســودانی در این رابطه اظهار کرد: 
قطعاً زمان انجام این ســفر چه بــرای روند روابط میان عراق 
و انگلیــس و چه در نتیجه تحولاتی که به رایزنی بیشــتر نیاز 

دارند، اهمیت دارد. 

 توافق امنیتی عراق با انگلیس پیام پزشکیان از NBCیا پول بدهید یا روسی یاد بگیرید!

گروه بین الملل: از هفته گذشــته تاکنون اخبار متعددی در مورد 
توافق آتش بس غزه از ســوی رسانه های آمریکایی و عربی منتشر 
شــده و بســیاری از منابع اســرائیلی هم به  رغم سکوت مقامات 
تل آویو این موضوع را مطرح کردند که توافق مذکور قریب الوقوع 
اســت. با تمام این تفاســیر اگر نیم نگاهی به اظهــارات مقامات 
ایالات متحــده، قطر و برخی از منابع اســرائیلی بیندازیم به نظر 
می رســد که به زودی احتمالًا ناقوس جنگ و خونریزی در غزه 

از صدا خواهد افتاد و آتش بس اجرایی می شود. 
در این مسیر جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا شامگاه دوشنبه، 
آخرین ســخنرانی خود به  عنوان چهل وششــمین رئیس جمهور 
ایالات متحــده درباره سیاســت خارجــی دولتــش را ادا کرد و 
درخصوص غزه مدعی شد که »به توافق آتش بس در غزه نزدیک 
شده ایم. با نخســت وزیر اســرائیل و امیر قطر صحبت کردم. به 
دنبــال آتش بس در غزه، تبادل اســرا، دفاع از اســرائیل و بهبود 
وضعیت انسانی در غزه هســتیم«. او مدعی شد که فلسطینیان 
درحال تجربه جهنمی هســتند که حماس آن را آغاز کرد و صرفاً 
غیرنظامیان بسیاری کشته شــده اند. این سخنان بایدن در حالی 
مطرح می شــود که حدود ۴7 هزار نفر در حملات اسرائیل به غزه 

جان باختند.  
به  موازات این روند دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب آمریکا 
طی مصاحبه ای با شــبکه خبــری نیوزمکس در رابطــه با توافق 
آتش بس جنگ غزه و آزادی اســرا بــدون ذکر جزئیات گفت: »از 
آنجایی که خبر دارم، رایزنی راجع به توافق آتش بس و آزادی اســرا 
در حال پایان اســت و تا چند روز آتی به توافق می رسند، البته این 
توافق باید اجرا هم بشود«. ترامپ به نیوزمکس گفت: »ما به توافق 
آتش بس نزدیک هستیم و اگر این اتفاق نیفتد، مشکلات بزرگی به 
وجود می آید. ما به توافق مبادله ای خواهیم رسید، مذاکرات به پایان 

خود رسیده و شاید طی همین روزها اعلام شود«.
این در حالی اســت که پیش تر جیک سالیوان، مشاور امنیت 
ملی ایالات متحده مدعی شــد، اسرائیل در موقعیتی قرار دارد که 
خواستار توافق است و ممکن است ظرف یک هفته آینده این توافق 
حاصل شود. باراک راوید، روزنامه نگار اسرائیلی با انتشار پیامی 
در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( به نقل از سالیوان نوشت: 
»احتمال اینکه این هفته قبل از پایان دوره ریاست جمهوری جو 

بایدن توافق حاصل شود، زیاد است«.

 W... قطر تایید کرد، اما
در این راستا عصر سه شنبه ماجد الانصاری، سخنگوی وزارت 
خارجه قطر اعلام کرد که همچنان برخی جزئیات حل نشده بین 
طرفین مذاکره درباره مکانیسم های اجرای توافق آتش بس وجود 
دارد. ما به دستیابی به توافق نهایی خوش بین هستیم زیرا مسائل 
اختلافی اصلی که قبلًا مانع توافق بودند، رفع شــده اند و بر موانع 

اصلی در اختلافات بین طرفین درباره توافق غلبه کرده ایم. 
ســخنگوی وزارت امور خارجه قطر با بیــان اینکه مذاکرات 
جاری در دوحه بین رژیم اســرائیل و حماس درباره آتش بس غزه 
ثمربخــش و مثبت بوده، افزود: این مذاکــرات بر جزئیات نهایی 
متمرکز شــده است. وی با بیان اینکه »امیدواریم اخبار خوبی در 
مورد توافق بر سر آتش بس در غزه دریافت کنیم«، گفت: از طرفین 

می خواهیم به توافق برسند و فاجعه در غزه را پایان دهند. 
الانصاری بــا بیان اینکه پیش نویس توافــق را به طرفین ارائه 
کرده ایــم و وارد جزئیات آنچه در مذاکرات می گذرد نمی شــویم، 
افزود: جلســات در دوحه بین طرفین توافق در جریان اســت و 
منتظر به روزرسانی از سوی آن ها هستیم. وی بیان کرد: مذاکرات 

درباره جزئیات نهایی در جریان اســت و امــروز در نزدیک ترین 
نقطه به دستیابی به توافق درباره غزه هستیم.

ســخنگوی وزارت خارجه قطر ادامه داد:  هنگامی که توافق 
را اعلام کنیم، اجرای آتش بس آغاز خواهد شــد و منتظر هستیم 
که به زودی توافق اعلام شــود. وی از دولت های بایدن و ترامپ 
رئیس جمهور کنونی و منتخب آمریکا که برای دســتیابی به توافق 
تلاش کردنــد، قدردانی کرد و افزود: ما بــر موضع ثابت خود در 
مورد پایان اشغالگری در غزه و همه سرزمین های فلسطینی تاکید 

می کنیم و اینکه تصمیم گیری باید بر عهده فلسطینیان باشد. 
الانصــاری افزود: قطر، مصر و آمریکا بــه  عنوان طرف های 
میانجی متعهد به هر اقدامی هستند که به موفقیت توافق آتش بس 

در غزه منجر شود.

 W توافق سه  مرحله ای
آنچه در ایــن میان باید مــورد نظر قرار بگیرد این اســت که 
اماواگرهای زیــادی در مورد این توافق وجــود دارد و مهم ترین  
آن مســاله چندمرحله ای بودنش است. بر اساس اعلام برخی از 
رسانه های اسرائیل و برخی دیگر از منابع عربی، این قرارداد از سه 
مرحله تشکیل شده و شامل بازگشت آوارگان فلسطینی به شمال 
نوار غزه اســت اما برخی از رســانه ها گزارش دادند که اســرائیل 
کاهش مراحل قرارداد احتمالی با حماس و مختصر کردن آن به 2 
مرحله به جای سه مرحله را برای تسریع بازگرداندن اسرا بررسی 
می کند. بر اســاس اعلام این منابع، مرحله اول که مرحله انسان 
دوستانه نامیده می شود ۴2 روز ادامه دارد و انتظار می رود طی آن 
33 اسیر اسرائیلی )مرده و زنده( ازجمله زنان، سالمندان و بیماران 
آزاد شوند و ارتش نیز از بیشــتر مناطق تحت کنترل خود در غزه 
عقب نشینی کند. فهرست اسرا شامل هیچ زندانی ای نمی شود که 
به طور رسمی در اســرائیل به  عنوان متوفی طبقه بندی شده اند اما 
برخی در میان آنها وجود دارند که نگرانی شدیدی در مورد زندگی 

آنها وجود دارد.
بر اســاس توافق، آزادی اولین گروه از اســرای اســرائیل در 
چارچوب مرحلــه اول در هفتمین روز از برقراری آتش بس انجام 
می شود. طبق اعلام این رسانه ها، اسرائیل تعهد داد، صدها زندانی 
فلســطینی که برخی از آنها دارای محکومت های سنگین هستند 

را آزاد کند و طبق گزارش ها در مقابل هر ســرباز زن اسرائیلی ۵۰ 
اسیر فلسطینی که 3۰ تن از آنها محکوم به حبس ابد و 2۰ تن دیگر 
دارای حکم های حبس طولانی هستند، آزاد خواهند شد همچنین  
در مقابل هر شــهروند زن یا سالمند اســرائیلی 3۰ اسیر کودک، 

بیمار و زن فلسطینی آزاد خواهند شد.
همچنیــن مرحله دوم کــه در شــانزدهمین روز از توافق آغاز 
خواهد شــد بر گفت وگوها درباره قراردادی فراگیر شــامل تمامی 
اسرائیلی های بازداشت شده در غزه و آزادی جوانان و سربازهای 
باقی مانــده متمرکز خواهد بود و مرحله ســوم و پایانی قرارداد نیز 
شــامل تدابیری بلندمدت ازجمله گفت وگوهــا درباره حاکمیت 
جایگزین در نوار غزه و طرح های بازسازی آن است. منابع عبری و 
عربی اعلام کرده اند که اسرائیل در چارچوب قراردادی که در حال 
شکل گیری است با بازگشــت آوارگان به شمال نوار غزه موافقت 
کرد و این به  منزله امتیاز چشــمگیری اســت که حماس در طول 
مذاکرات علاوه بر موضوع انجام بازرسی های امنیتی خودروها تنها 
توسط طرفی بین المللی و نه نیروهای پیاده نظام بر آن اصرار داشت. 
در این راســتا تایمز اســرائیل در گزارش خود نوشت: »پیشرفت 
در مذاکرات تبادل اســرا با حماس پس از دیدار پرتنش روز شنبه 
بین استیو ویتکاف، فرستاده دونالد ترامپ و نخست وزیر اسرائیل 
صورت گرفت. بر اساس این گزارش، نماینده ترامپ در خاورمیانه 
روز شنبه جلسه ای پرتنش با نخست وزیر اسرائیل برگزار کرد که در 
آن به  شدت نتانیاهو را تحت فشار قرار داد تا امتیازات لازم را برای 

تضمین معامله تبادل اسرا تا 2۰ ژانویه بدهد. 
کســیوس اعلام کرد آنتونی بلینکــن، وزیر خارجه  همچنین آ
آمریکا که روزهای پایانی کارش را می گذراند، امیدوار اســت که 
طرح پیشــنهادی او به نقطه مرجعی برای دوران پساغزه ازجمله 
بــرای دولت آینده دونالد ترامپ تبدیل شــود. براســاس گزارش 
کســیوس، طرحی برای ســاختار حکومتی در غزه، در راستای  آ
تلاش هــا برای اجرای مرحله دوم توافــق غزه، که برای منتهی به 
آتش بس دائمی و پایان جنگ طراحی شــده، حیاتی خواهد بود. 
بلینکن طرح خود را برای امنیت، مدیریت و بازســازی غزه پس 
از توافق آتش بس به چندین متحد ایالات متحده ارائه کرده است. 
حال باید منتظر بود و دید که آیــا توافق بالاخره عملیاتی خواهد 

شد یا خیر!

 تاکید ترامپ و بایدن بر اجرای آتش بس غزه
همزمان با مواضع قطر نشان دهنده ختم احتمالی جنگ در این باریکه است

دیدگاه: گزارش خارجی

 امضای توافق نامه ایران - روسیه 
چرا کرملین امضای توافق نامه را مهم خواند؟

دیمیتری پسکوف، سخنگوی کاخ ریاست جمهوری روسیه 
)سه شنبه( در جمع خبرنگاران تاکید کرد که امضای توافق نامه 
مشــارکت راهبردی جامع با ایران اهمیت زیادی برای روسیه 
دارد. کرملین روز دوشــنبه نیز اعلام کرد که »ولادیمیر پوتین« 
رئیس جمهور روسیه و »مسعود پزشکیان« رئیس جمهور ایران 
پس از مذاکرات 17 ژانویه، توافق نامه مشارکت راهبردی جامع 
را امضا خواهند کرد. پسکوف به خبرنگاران گفت: امضای این 
توافق نامه یکی از اجزای بســیار مهم ســفر آتی آقای پزشکیان 
است، این یک رویداد بسیار مهم برای ماست، ما به این موضوع 
اهمیت می دهیم.  این مواضع پسکوف درحالی بیان می شود که 
مســعود پزشکیان 2۸ دی 1۴۰۴ به روسیه سفر می کند تا علاوه 
بر دیدار و رایزنی با ولادیمیر پوتین رئیس جمهور و دیگر مقامات 
عالی روســیه، معاهده مشارکت جامع همکاری های راهبردی 
ایران و فدراســیون روسیه به امضا برسد. با توجه به اهمیت این 
اقدام از سفر پیش روی پزشــکیان به  عنوان سفری تاریخی یاد 
می شود.با امضای این معاهده که شامل یک مقدمه و ۴7 ماده 
در همه حوزه های مناسبات دوجانبه است، سطح تعاملات ایران 
و روســیه ارتقا یافته و زمینه پیشبرد همکاری ها تسهیل خواهد 
شــد و در اقتدار و همکاری منطقه ای بــا تمرکز بر حوزه های 
اقتصادی، سیاســی، امنیتی و نظامی موثر است. امضای این 
تفاهم نامه راهبردی که از ســال ۹۸ در دولــت دوازدهم دنبال 
شــده و با تداوم پیگیری در دولت سیزدهم در دولت چهاردهم 
به امضا خواهد رســید، نشــانه رویکرد سیاست چندجانبه گرا 
در دولت های مختلف جمهوری اسلامی ایران اســت که به دام 
یکجانبه گرایی نیفتاده و بــا عقلانیت به ظرفیت های منطقه ای 
توجه داشته و دارند. اما با توجه به اطلاعات منتشر شده از سوی 
رسانه های روسیه و آنچه سفیر ایران در این کشور تاکنون مطرح 
کرده اند با تاکید مقامات دو کشــور بر ضرورت به  روزرســانی 
قرارداد با توجه به اینکه مسائل امروز روابط نسبت به 2۴ سال 
پیش خیلی گسترش پیدا کرده است مقرر شد، روند رو به توسعه 
روابط دو کشــور، در چند دهه اخیر، مبنا و ریشه شکل گیری 
توافق نامه راهبردی حاضر باشــد. ازجمله ویژگی های معاهده 
مشارکت جامع همکاری های راهبردی ایران و فدراسیون روسیه 
که بر پایه بیش از 3۰ محور تنظیم شــده، این است که به  عنوان 
توافق نامه قراردادی بلندمدت و مبنی بر اصول منشور سازمان 
ملل متحد، حقوق دوجانبه و توازن تعهدات و احترام به تمامیت 
ارضی در آن لحاظ شده است. ابعاد سیاسی و اقتصادی )اینکه 
همکاری های استانی،  انجام پروژه ها و همکاری ها در قالب دو 
و چندجانبه چگونه باید باشد(، حمل ونقل و کریدور ترانزیتی، 
پولــی و بانکی، ســرمایه گذاری، علمی، نفــت و گاز، محیط 
زیستی، کشاورزی و امنیت غذایی در این معاهده مورد اهمیت 

است.

ناترازی های ملی  
ملت و دولت ما بــه همین ترتیب  از ۹ ناترازی رنج  می برد : 1. تورم 2. بحران انرژی 3. کار و اشتغال و پنجم
گزینــش اداری ۴. تحریــم ۵. حجاب و ســبک زندگی ۶. 
حکومت روحانیت 7. محور مقاومت و مذاکره ۸. دسترسی 
به اطلاعات و فیلترینگ ۹. انتخابات. برای حل این ۹ بحران 
ما بــه وفاق ملی نیاز داریم. دولت پزشــکیان تاکنون در مهار 
جنگ، تاســیس دولت فراگیــر، گام اول رفــع فیلترینگ و 
مدیریت منازعه بر حجاب گام های بلندی برداشته است. اما تا 
تحریم ها حل نشود و ناترازی های انرژی برطرف نشود، بحران 

حل نمی شود. 
وظیفه ما به  عنوان جریان های سیاسی این است که  بــرای حل این منازعــات اول از همه برای اصلاح ششم
قانــون احــزاب تلاش کنیم تــا حداکثر چهار حــزب ملی 
اصلاح طلب و اصولگرا و ... در کشور ایجاد شود و نه بیشتر 
که آنارشیســم است و نه یک حزب که دیکتاتوری است، دوم 
برای تاســیس و اصلاح نظام حزبی، قانون انتخابات را تغییر 
دهیم و انتخابــات را حزبی و تناســبی و برنامه محور کنیم و 
ســرانجام در پایان با یک وفاق ملی با اصلاح قانون اساســی 
اصــول  حفــط  بــا  اساســی  قانــون  خــود  براســاس 
جمهوریت،اسلامیت و ملیت، یک »جمهوری اسلامی نو« یا 
همان جمهوری ســوم تاسیس کنیم که براســاس توازن قوا، 
نسل ها، جنسیت ها و ... بنا شده باشد. این کار فقط با طی ۹ 

مرحله ای که گفتیم و براساس وفاق ملی ممکن است.
متن سخنان در همایش »گفت وگوی ملی درباره وفاق ملی«

ادامه گفتار روز
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آیین تشییع پیکر زنده یاد فریدون شهبازیان، آهنگ ساز و رهبر ارکستر، 
صبح دوشنبه 2۴ دی با حضور جمعی از هنرمندان و مدیران فرهنگی در 
مقابل تالار وحدت تهران برگزار شد. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، معاون 
هنری وزیر ارشــاد، شهرام ناظری، هوشنگ کامکار، داریوش پیرنیاکان، 
محمد اصفهانی، محمدرضــا چراغعلی، بیژن بیژنــی، هنگامه اخوان، 
وحید موســائیان، محمدعلی مرآتی، محمدرضا عقیلی، پوریا اخواص، 
علی بوســتان، سیدجواد طاهری، محسن صفایی، مجید اخشابی، ناصر 
ایزدی، بابک چمن آرا، کامران همت پور، محمد الله یاری، ارشام مودبیان، 
علی تفرشی، همایون رحیمیان، حبیب صبور، زمان خیری، بهرام جمالی، 
حمیدرضا عاطفی، مرتضی کاظمی، علی جعفری پویان، قاســم رفعتی، 
مصطفی رحمان دوست، مسعود جعفری جوزانی، شهرام صارمی، کوروش 

نریمانی، محمدعلی ابطحی، زیدالله طلوعی، محمدحسین ایمانی 
خوشخو، ســیدعباس عظیمی، فردین خلعتبری، علی دهکردی، 
محسن امیر یوسفی، مریم معترف و آرش فرهنگ فر از جمله افرادی 

بودند که در این مراسم حضور داشتند.

 Wزندگی خیامی 
سهیل محمودی که اجرای برنامه را به عهده داشت در ابتدای 
مراســم گفت: »هر کــدام از ما خاطراتی با فریدون شــهبازیان 
داریم. یادم هست وقتی رباعیات خیام به همت مرحوم احمدرضا 

احمدی با صدای مرحوم محمدرضا شــجریان و طنین صدای باشکوه 
احمد شاملو در قالب مجموعۀ صوتی آماده شد من و هم نسلانم با این 
پروژه بهترین خاطرات را رقم زدیم. مرحوم شهبازیان خیامی زیست و 

تک تک لحظات زندگی اش خیامی بود.«

 Wحامی جوانان 
حمیدرضا نوربخش، خواننده و مدیرعامل خانۀ موســیقی هم در این 
مراســم گفت: »شــاید آلودگی هوا شــهبازیان را از ما گرفت. درگذشت 
شــهبازیان بزرگ غم بزرگی است. ما در این مدت هفته ای 2 روز کنار هم 
بودیم و او هنرمندی بود که همواره برای مســائل صنفی اهالی موســیقی 
و نســل جوان دغدغه داشت. کمتر کســی در نسل شهبازیان هست که 
در جریان موســیقی روز باشد. او در محدوده دهه های زندگی خود باقی 
نماند و می دانست که نســل جوان چه می خواهد. راجع به موسیقی ملی 
تعصب و غیرت داشت و همواره در داوری ها، نگاه حمایتی عجیبی داشت 
تا جوان ها دیده شوند. در این سال ها کمتر دیدم که او خودش را ببیند. او 
از علاقه مندان موسیقی ملی بود که با وجود تحصیلات در حوزۀ موسیقی 

کلاسیک همیشه برای اعتلای موسیقی تلاش می کرد.«
پس از صحبت های نوربخش، حســام الدین ســراج خواننده و زمان 
خیری نوازندۀ نی به اجرای یک قطعۀ آوازی در ســوگ مرحوم شهبازیان 

پرداختند. حســام الدین سراج در سخنان کوتاهی گفت: »این فقدان را به 
همه تسلیت می گویم و باید بگویم که امروز، روز سختی برای من است . 
او یک پدر مهربان برای موسیقی بود. بسیار پر ابهت بود ولی در عین حال 
هم بسیار مهربان بود. زنده یاد شهبازیان پرمهر، با سلیقه و خوش ذوق بود. 
خاطرات بسیاری خوبی از او دارم و امروز هم دلم از رفتن او خون است.«

 Wهنرمندی را ممنوع الکار نکرد 
داود گنجه ای هم با ذکر خاطراتی از تجربه های موســیقایی خود در 
همکاری با فریدون شــهبازیان گفــت: »ابن خلدون می گوید هر جایی 
دیدید هنر رو به افول بود، بدانید آن حکومت درســت نیست. دو هفته 
پیش با هوشــنگ کامکار و فریدون شهبازیان در خانۀ موسیقی نشسته 

بودیم و تاریخ را مرور می کردیم. به آن ها گفتم یک عکس بیندازیم، شاید 
هفتۀ دیگر یکی از ما نباشــد. خیلی برای من ســخت است که بخواهم 
صحبتی کنم در صورتی که حافظه قوی دارم. از سال 13۴3 آرزو داشتم 
پزشک باشم و شــهبازیان هم دوست داشت، مهندس معمار باشد. آن 
زمان هر دو برای دانشــگاه می خواندیم، شهبازیان خواسته یا ناخواسته 
در دولت و صداوسیما کارمند شد. شرایطی که من، کامبیز روشن روان 
و علی رهبری به عنوان هم کلاسی، تجربه هایی مشابه داشتیم و خاطرات 
زیادی داریم و امروز بســیار متأسفم که شهبازیان میان ما نیست. چند 
روز پیش که شهبازیان بســتری بود به بیمارستان زنگ زدم و از پزشک 
حالش را پرسیدم و گفت در حال مراقبت از او هستند و یک باره گفت او 
را به آی. سی. یو بردند اما یک دفعه از تلویزیون صدا آمد که »الله اکبر« 
و همــان زمان با صدای الله اکبر از دنیا رفت و من به زمین افتادم و گریه 
کردم به همســرم گفتم به پســرم چیزی نگوید که خدای نکرده ســکته 
کند. فریدون پسر من را بسیار دوســت داشت. می گفتند شهبازیان به 
موسیقی پاپ دلبســتگی دارد اما من به صراحت می گویم او یک نمونه 
بود که علاوه بر تسلط بر موسیقی، مردی بی حاشیه نیز بود که هیچ وقت 
هنرمندی را ممنوع الکار نکرد. من از این مرد خاطرات زیادی دارم و یک 

بار ندیدم، پشت سر فردی حرف بزند.«
پس از صحبت های گنجه ای بود که با ورود پیکر مرحوم شــهبازیان، 

حسین علیشــاپور خواننده و زمان خیری نوازندۀ نی قطعه آوازی را اجرا 
کردند. علیشــاپور قبل از اجرای برنامۀ خود گفت: به اعتقاد من سرمایه 
اصلــی مملکت مــا نفت و گاز نیســت بلکه هنرمندانی چــون فریدون 
شهبازیان، حسین علیزاده، داود گنجه ای و دیگر هنرمندان ارزنده موسیقی 

ما هستند که امیدوارم همه ما زیر سایه این بزرگان باشیم.

 W... ای کاش مسئولان بدانند 
حسین علیزاده، آهنگ ساز و نوازنده شهیر موسیقی ایرانی هم در بخش 
پایانی مراسم تشییع پیکر زنده یاد شهبازیان گفت: »غمی که بر دل ماست 
بسیار عمیق اســت. او هنرمند بزرگی بود که همۀ ایران عاشق او هستند.  
فریدون هنرمند باشــکوهی بود که من از جوانی با او آشنا شدم. فریدون 
مانند برادر بزرگ تر من بود. وقتی به من پیشنهاد کار داد خیلی هراس 
داشتم. ناخدایی بود که با تسلط مثال زدنی چنان با وجود و جذبه بود 
کــه خیلی راحت قطعه مورد نظر را ضبط کردیم. هنوز زمانی که آن 
قطعه را گوش می کنم، یاد تأثیر او در موسیقی می افتم. هر زمان که 
با فریدون برخورد داشــتم از او حس خوبی می گرفتم. در مقاطع نه 
چندان خوب سال های اخیر، هر بار او را دیدم، پشت من را مانند کوه 
گرفت. ای کاش الان که دربارۀ او حرف می زنیم او هم بود و از رنجی 
که کشیده بود، صحبت می کرد. این رنج شخصی نیست؛ بلکه رنج 
مردم ایران اســت. رنجی است که هنوز باید در حضور وزیر فرهنگ 
و مسئولان از خوبی هنرمند و موسیقی بگوییم؛ بلکه درک کنند. او متعلق 
به مردم است و اگر هم در جای دولتی بود برای موسیقی تلاش می کرد. ای 
کاش مسئولان بدانند او چه هنرمند بزرگی بود. بیاییم تعارف نداشته باشیم. 
ما در این مدت با افرادی روبه رو بودیم که ارج و قرب شان نگه داشته نشد. 
چرا باید مردم برای شناخت شهبازیان به شبکۀ بی. بی. سی مراجعه کنند 
اما این جا هیچ معرفی از او در رسانه نشود. یک نفر از شما بیاید بگوید او 
چگونه بود و چه حرفی داشت نه اینکه بگوییم آدم خوب و خوش تیپی بود. 
متاسفانه هنرمندان بزرگ ما ارج و قرب ندارند و اسمی از آن ها در رادیو و 
تلویزیون آورده نمی شود. آن چیزی که هنرمندان را هنرمند کرده و ارتباط 
آن ها را با دنیای واقعی ادامه دار کرده، مردم هستند. مردم خاطرات و زندگی 
خود را با آثار هنرمندان گره زده اند. از طرف خودم و فریدون شــهبازیان از 
همۀ ملت ایران تشکر می  کنم که همراه آثار این هنرمندان بودند. این من و 
شما هستیم که می دانیم چه کسی را از دست دادیم ولی مدیران نمی دانند.« 
در بخش پایانی مراسم تشییع پیکر زنده یاد فریدون شهبازیان، قاسم رفعتی، 
خوانندۀ پیشکسوت موسیقی ایرانی ضمن اجرای آوازی کوتاه در سخنانی 
گفت: »آقای شــهبازیان بســیار گردن من حق دارد و در رادیو و تلویزیون 
بســیار به من کمک کرد و من واقعاً مدیون او هستم.« در پایان مراسم هم 
قطعۀ »گل گلدون من« از ساخته های ماندگار مرحوم فریدون شهبازیان با 

صدای این هنرمند پخش شد.

بدرقه فریدون شهبازیان با حضور هنرمندان و موسیقی دانان برگزار شد

غم بزرگ نبودنش گزارش فرهنگی

هم نشینی هنر و دانش
گرامی داشت حسین گل گلاب

دانشــگاه تهران هم زمان با مراسم گرامی داشت حسین 
گل گلاب، استاد گیاه شناسی دانشگاه تهران و ادیب، سالن 
شورای دانشکدۀ زیست شناسی دانشکدگان علوم دانشگاه 

تهران را به نام او افتتاح کرد.
حسین گل  گلاب، ادیب و ترانه سرا و ترانه سرای سرود 
معروف »ای ایران، ای، مرز پرگهر« و نخستین نویسندۀ 
کتاب درسی طبیعی در ایران بود. گل گلاب از سال 13۰۴ 
تا ســال 1317 حدود 12 جلد کتاب در رشــتۀ جغرافیا و 
طبیعــی تألیف کرد که در مدارس تدریس می شــد. او از 
سال 13۰7 مســئول تحقیقات علمی گیاه شناسی شد و 
از زمان تأســیس دانشگاه تهران تا سال 13۴۵ به تدریس 
اشتغال داشــت. با توجه به تسلطی که گل گلاب به زبان 
و ادبیات فارســی داشت در سال 131۴ به عضویت دورۀ 
اول فرهنگستان زبان فارسی ایران درآمد و برخی واژه های 
رایج تخصصــی حوزۀ گیاه شناســی از جملــه گلبرگ، 
کاســبرگ، پرچم، تخمدان، گلسنگ، قارچ و جلبک از 
پیشنهادهای اوست. حسین گل گلاب هم چنین نخستین 
استاد دانشــگاه تهران بود که به رتبه »استاد ممتاز« نائل 
آمد. گل گلاب مترجم پیش گام ادبیات نمایشی، ترانه سرا و 
نوازنده چیره دست سه تار و تار نیز بود که با نام داران تاریخ 
موسیقی ایران هم چون علینقی وزیری، روح الله خالقی و 
غلامحسین بنان همکاری داشــت و ترانه »ای ایران« از 
به  یادماندنی ترین یادگارهای او در حوزۀ موسیقی است. 
در ســال 1323 یک روز کــه گل گلاب از خیابان هدایت 
می گذشــت، متوجه حــرکات دور از نزاکــت بعضی از 
ســربازان خارجی با مردم می شــود. به انجمن موسیقی 
ملــی در خیابان هدایت می رود و بــا ناراحتی این جریان 
را بــرای روح الله خالقی تعریف می کند. خالقی بســیار 
متأثر می شــود. این موضوع انگیزه ای می شود تا خالقی 
آهنگی بسازد و گل گلاب شعرش را بنویسد. حاصل این 
همکاری سرود »ای ایران« است در مراسم گرامی داشت 
این نویسنده که با حضور مسئولان و اساتید دانشکدگان 
علوم برگزار شــد، علی مقــاری، معــاون برنامه ریزی و 
توسعۀ منابع دانشگاه تهران با تأکید بر اهمیت پاس داشت 
بزرگان و مفاخر دانشــگاه، پایداری و ثبات دانشگاه های 
بزرگ کشور را مرهون دانشمندان و نام آوران دانست و بر 
ضرورت جمع آوری و تدوین تاریخ مشاهیر دانشکده های 
دانشگاه تأکید کرد. رضا عامری، رئیس دانشکدگان علوم 
نیز ضمن تقدیر از اهتمام دانشــکدۀ زیست شناســی در 
معرفی و بازشناسی شــخصیت چندوجهی دکتر حسین 
گل گلاب، تحول آفرینی و ارتقای کیفی و کمی دانشــکده 
از جمله اصلاح وضعیت موزه جانورشناســی و بهسازی 

فضای دانشکده را ارزنده توصیف کرد.
مهران حبیبی رضایی، رئیس دانشــکدۀ زیست شناسی 
نیز در سخنانی پس از معرفی حسین گل گلاب، شخصیت 
چندبعدی او را نتیجۀ همراهی گیاه شناسی و هنر دانست. 
دکتر علی حائری روحانی، اســتاد پیشکســوت دانشکده 
زیست شناسی دانشکدگان علوم دانشگاه تهران هم با ذکر 
خاطراتی از جلســات واژه گزینی علمی که در ســال های 
پایانــی دهۀ ۴۰ و اوایل دهۀ ۵۰ به ریاســت دکتر گل گلاب 
برگزار می شــد بر جامع الاطراف بودن شخصیت آن استاد 
فقیــد تأکید کرد. میهمان ویژه مراســم، همــا گل گلاب، 
دختر استاد حســین گل گلاب نیز با یادآوری خاطراتی به 
بیان ویژگی هــای اخلاقی و علمی پدر پرداخت و در پایان 
مراسم، همراه با دکتر مقاری از تابلو تالار حسین گل گلاب 

پرده برداری کرد.
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اگر به دنبال خاطرات فراموش نشدنی کودکی خود هستید، 
فیلم »شرور« را در لیســت آثاری که می خواهید تماشا کنید، 
قــرار دهید. فیلمی که اخیــراً در مراســم گلدن گلوب، جایزه 
دســتاورد سینمایی در گیشــه را از آن خود کرد. گویا هالیوود 
به دنبال پیدا کردن ذات نیک و شــر در درون انسان ها، تصمیم 
گرفته »شرور« را بســازد و در این زمینه هم موفق عمل کرده 
است. سال 1۹۰۰، ال فرانک باوم آمریکایی رمانی به نام جادوگر 
بی نظیر شــهر اُز نوشت که تقریباً ســه دهه بعد از آن، در سال 
1۹3۹، ویکتور فلمینگ، فیلمی به نام جادوگر شهر اُز ساخت 
کــه به عنوان یکــی از ماندگارترین فیلم هــای موزیکال تاریخ 
شــناخته می شود. بسیاری از شخصیت ها، وسایل و ایده های 
رمان از زندگی شــخصی و تجربیــات باوم گرفته شــده اند. 
باوم مشــاغل مختلفی داشــت که در معرض دید افراد زیادی 
قرار گرفت، بنابراین می توانســت الهام بخش داســتان باشد و 
قصه هایی از جنبه های مختلف زندگی او گرفته شود. در مقدمه 
داستان، باوم نوشته شــده که »آرزو دارد که یک افسانه مدرن 
باشــد، که در آن شگفتی و شادی حفظ شــود و دل دردها و 
کابوس ها کنار گذاشــته شــود«. در کتاب  اُز، دختر مزرعه دار 
کانــزاس به نــام دوروتی پس از اینکه او و ســگ خانگی اش 
توتو توســط یک گردباد خانه شــان دور می شوند، به سرزمین 
جادویی اُز می رســد. پس از ورود به آنجا، او متوجه می شود 
که تا زمانی که جادوگر شریر غرب را  نکشد، نمی تواند به خانه 
بازگردد. این کتاب توسط دوســت و همکار باوم، دبلیو دبلیو 
دنسو که حق چاپ را نیز در اختیار داشت، تصویرسازی شد. 
تصویرســازی های او برای آن زمان مجلــل بود، با تصاویر در 
بسیاری از صفحات، پس زمینه در رنگ های مختلف و چندین 
تصویر صفحــه رنگی. در ســپتامبر 1۹۰۰، گراند رپیدز هرالد 
نوشت که تصاویر دنزلو »به همان اندازه داستان هستند که در 
نوشته ها«. این ســرمقاله نویس معتقد بود که اگر عکس های 
دنزلو نبود، خوانندگان نمی توانستند دقیقاً چهره های دوروتی، 
توتو و ســایر شخصیت ها را به تصویر بکشــند. بیش از یک 
قرن بعد، این کتاب یکی از شناخته شــده ترین داســتان های 
ادبیات آمریکاست و کتابخانه کنگره  این اثر را »بزرگ ترین و 

دوست داشتنی ترین افسانه خانگی آمریکا« اعلام کرده است.
تا اینکه گری گوری مک وایر، رمانی دیگر در مورد جادوگر 
شــهر اُز نوشت که اثری به مراتب تاریک و سیاه تر از قبلی بود 
کــه با اقتباس از ایــن رمان، تئاتری موزیکال در ســال 2۰۰3 
در برادوی اثر استیون شــوارتس و هولزمن روی صحنه رفت 
که روایت خطی اش براســاس رمان 1۹۹۵ بــود اما محتوای 
داســتان بیشتر به رمان اولیه باز می گشــت. سرانجام در سال 
2۰2۴ ،جان  ام چو، فیلمی به نام »شــرور« بــا اقتباس از تئاتر 
موزیکال برادوی با نویســندگی مینی هولمــز و دانا فاکس در 
ژانر فانتزی موزیکال ســاخت که پس از اکران نقدهای مثبتی 
از ســوی منتقدان دریافت کرد و بیــش از ۶۰۰ میلیون دلار در 
جهان فروش داشت و به ششــمین فیلم پرفروش سال 2۰2۴ 
تبدیل شد. او کارگردان، تهیه کننده و فیلم نامه نویس آمریکایی 
اســت که بیشــتر به عنوان کارگردان »آســیایی های خرپول« 
2۰1۸ شناخته می شود و بیش از 1۰ فیلم سینمایی را در کارنامه 
حرفه ای خود دارد. »شــرور« فیلمی است که در فصل جوایز 
موفــق بود و این موفقیت ها در آینــده ای نزدیک هم ادامه پیدا 
کادمی اسکار، چراکه اسکار همیشه  خواهد کرد مخصوصاً در آ

نظر مثبتی به آثار موزیکال دارد. این اثر جســورانه دو قسمتی 
است که قسمت دوم آن در سال 2۰2۵ به اکران در خواهد آمد. 
آریانا گرانده، ســینتیا اریوو، جاناتان بیلی، ایتان اسلیز و بوون 
یانگ در این فیلم هنرنمایی کرده اند. باید هوشمندی کارگردان 
را برای انتخاب چنین بازیگرانی، تحسین کرد. کمتر کسی فکر 
می کــرد آریانا گرانده بتواند از پس این نقش برآید اما او علاوه 
بــر بازی عالی اش، یک پروفرمنس خــوب و قابل قبول ارائه 
داد و در کنارش ســینتیا اوریو با آن  پوســت سبزرنگش نقشی 
را ایفا می کند که مایه تعجب و حیرت بوده و بازی اش بســیار 
تاثیرگذار است. دوستی آن دو عشق و نفرت را به خوبی نمایش 
گذاشت و از این رو، شیمی بین این دو  دختر بسیار دلنشین در 
آمده و ترکیبی شگفت انگیز از تضاد و  جذابیت است.»شرور« 
یک روایت تازه از داستان جادوگر شهر اُز است و قسمت اول 
آن پیش درآمدی بر شکل گرفتن جادوگر اُز است. مخاطب از 
جایی وارد داستان می شــود که دوروتی، سطل آب را بر روی 
جادوگر شــهر اُز ریخته و او را کشــته است و همه مردم شهر 
زمرد   و نواحی اطراف از مردن  جادوگر خوشــحالند که با ورود 
گلیندا، فلش بکی به زمان تولد این  جادوگر می زند و داستان تازه 
شروع می شود. داستان پیرامون بزرگ شدن الفابا و دوستی او 
با گلینداست که سرانجام با ورود به شهر زمرد تبدیل به جادوگر 
می شــود و اینکه چگونه محیط پیرامون می تواند ذات نیک و 
خیر افراد را تبدیل به پلیدی و شر کند. رشد و بزرگ شدن الفابا 
روی صفحه نقره ای ســینما به خودی خود لذت بخش است. 
یکی دیگر از جنبه های مثبت »شــرور« این است که مخاطب 
از همان ابتدا وارد دنیای موزیکال فیلم می شــود  و  ضرباهنگ 
اثر از طریق موزیک شــکل می گیرد. کارگردان در این روایت 
1۶۰دقیقه ای داستانی را خلق کرده که مکالمات بین کاراکترها 
تبدیل به اثری موزیکال شده اما موسیقی در زیر متن آن وجود 
ندارد، بلکه سکوت بر آن حکفرماست. بیننده با موزیک های 
متنوعی روبه رو اســت که دامنه وســیعی از موســیقی شاد تا 

غمگین را در بر می گیرد، فاصله گذاری بین موزیک بسیار کم 
است، البته در برخی سکانس ها، ریتم فیلم به شدت افت می کند 
و بهتر آن بود که جان ام چو به جای یک اثر 1۶۰دقیقه ای، یک 
فیلم 1۰۰دقیقه ای به نمایش می گذاشت، چرا که هم ضرباهنگ 
فیلــم تند و هم روایت داســتان قابل پذیرش تر می شــد. فیلم 
طولانی مدت مفرح و ســرگرم کننده »شــرور« انواع و اقسام 
جلوه های ویژه را روبه روی چشــمان بیننده به عرصه نمایش 
می گذارد؛ از ایــن رو، خاطرات به یادماندنی مخاطب تا حدی 
دچار درستکاری می شود و سینما که در گذشته  این داستان ها 
را بــدون جلوه های ویژه به بهترین شــکل خــود به نمایش 
می گذاشت حالا با تکنولوژی های پیشرفته داستان ها را به جلو 
می برد و هوش مصنوعی در ســاختن این دنیای مسحورکننده 
غالب شده اســت. مخاطب حس می کند به دنیای جادویی 
رفته اما ناگهان افکت ها او را از این حس وحال بیرون می آورد. 
سال 2۰2۴ اوج تســلط CGI بر هنر هفتم است. امتیاز مثبت 
دیگر فیلم طراحی لباس شخصیت ها ست که با تلفیق موسیقی، 
ترانه و فضاســازی عجیب جلوه های ویــژه جهانی رویایی و 
خیالی را ترسیم می کند که کمتر در فیلم های موزیکال و فانتزی 
دیده شده و آنقدر این تصاویر چشم انداز و بدیع است که کمک 

زیادی به خلق داستان و روایت جادویی آن می کند. 
 فیلم »شــرور« زمانی به پایان می رســد که مخاطب تشنه 
تماشای ادامه داستان است. اینکه چگونه الفابا تبدیل به جادوگر 
شــده و خون مردم را در شیشه می کند؟ روایت قسمت دوم اگر 
براساس رمان مگ گوایر باشد مسلماً مینی  مال خواهد بود اما 
با توجه به نشان دادن شهر زمرد، جاده طلایی آن و خانه هایی به 
ســبک ویکتوریایی در قسمت اول، احتمال این وجود دارد که 
پایان فیلم به صورت کلاسیک خواهد بود. خاصیت »شرور« 
در این اســت که همه چیزش مخصوص به خودش اســت و 
وامدار محصول دیگری نیســت که البته آن را باید مدیون سایه 

هوش مصنوعی بر خاطرات خوش کودکی دانست.

 شرور یکی از شانس های اصلی اسکار امسال است

روایتی تازه از جادوگر شهر اُز

نمایش ســریال  کره ای و پرطرفدار »بــازی مرکب« در ویتنام 
با درخواســت های جدی برای تحریم و حذف احتمالی آن از 
پلتفرم های نمایش آنلاین همراه شــده است. با این حال، یک 
سکانس خاص در فصل دوم این سریال، واکنش شدیدی را در 
ویتنام برانگیخته؛ این فصل به ارجاعات سریال به جنگ ویتنام 
مربوط می شود، بسیاری از بینندگان، این برنامه را به تمجید از 

مشارکت سربازان کره جنوبی در جنگ ویتنام متهم می کنند.

اصغــر فرهادی قصد دارد فیلم بعدی خــود را کاملًا خارج 
از ایــران و در نیویورک مقابل دوربین ببرد. این فیلمســاز 
برنامه ای برای فیلم برداری در سال 2۰2۵ در نیویورک ترتیب 
داده، اما هنوز جزئیاتی درباره داســتان یا انتخاب بازیگران 
فاش نشده است. این کارگردان برنده اسکار در مصاحبه ای 
در ژانویه 2۰2۴  با روزنامه فرانسوی لوموند، عنوان کرده بود 

که فعلًا فیلم جدیدی در ایران نخواهد ساخت.

کادمی علوم و هنرهای سینما برای دومین بار اعلام نامزدهای  آ
اسکار را به دلیل آتش ســوزی های گسترده در لس آنجلس به 
تعویق انداخت و دوره رای گیری را نیز تمدید کرد. مدیرعامل 
کادمی در بیانیه ای اظهار داشــتند: »ما از تاثیر این  و رئیس آ
کادمی همواره نیرویی  آتش سوزی ها  به شدت متاثر هستیم. آ
متحدکننــده در صنعت ســینما بوده اســت و مــا متعهد به 

ایستادگی و حمایت در برابر این سختی ها هستیم«.

تعویق دوباره رای گیری اسکارفیلمسازی فرهادی در نیویورک تحریم بازی مرکب

گزارش سینمای ایران

کارزار اعتراض   شک گیری ل
به خانه سینما

 افزایش تعرفه ثبت فیلمنامه اعتراض 
بسیاری را برانگیخت

خانه ســینما اخیراً هزینه ثبت طرح فیلمنامه و سریال را 
به شکل چشم گیری افزایش داده است. این مبلغ از ۵۰ هزار 
تومان به ۸۰۰ هزار تومان رسیده است. افزایش 1۶۰۰درصدی 
هزینه ثبت آثار ســینمایی واکنش های انتقادی بســیاری از 
سوی فیلمنامه نویســان و فعالان حوزه سینما را برانگیخته 
است. این افزایش هزینه، به ویژه برای نویسندگان سریال ها 
مشکل ســاز شده است. آنها برای ثبت هر قسمت از سریال 
خود باید مبلغ ۸۰۰ هزار تومان پرداخت کنند. به  عنوان مثال، 
یک ســریال 1۰قســمتی، هزینه ای معادل ۸ میلیون تومان 
برای ثبت در خانه ســینما نیاز دارد.این هزینه ها درحالی به 
نویسندگان تحمیل می شود که در این مرحله، اغلب پروژه ها 
هنوز کارگردان یا تهیه کننده ای ندارند. فیلمنامه نویسان تنها 
برای ثبــت ایده و طرح خود، مجبور به پرداخت چنین مبالغ 
سنگینی هستند که می تواند به عنوان مانعی جدی برای ورود 
و ادامه فعالیت افراد خلاق در این حوزه تلقی شود. افزایش 
این هزینه ها با اعتراض بســیاری از نویســندگان و فعالان 
ســینمایی مواجه شده است. آنها این تصمیم را غیرمنصفانه 
دانســته و معتقدند که چنین مبالغی، فشار زیادی بر دوش 

افرادی می گذارد که در مراحل ابتدایی کار خود قرار دارند.
تعرفه های ثبت فیلمنامه و طرح در بانک خانه سینما در 
ســال 1۴۰3 علاوه بر افزایش چشــمگیر با محدودیت های 
عجیبی همراه شــده اســت کــه خلاقیت نویســندگان را 
تحت  فشــار قــرار می دهد.  برخــی هنرمنــدان معتقدند، 
محدودیت هایی نظیر تعیین ســقف برای تعداد عناوین ثبت 
 شــده خود می تواند فشــار بــر هنرمندان را افزایــش داده و 
مانعی بر سر راه خلاقیت تلقی شود. از سوی دیگر در تعیین 
تعرفه ها؛ الگویی در نظر گرفته شده که به  موجب آن هزینه ها 

براساس تعداد عناوین به طور تصاعدی افزایش می یابد.
تاکنــون بیش از 1۵۰ فعال حوزه ســینما اعتراض خود 
را به ایــن موضوع در کارزار اعتراض بــه تعرفه های جدید 
بانک فیلمنامه خانه ســینما اعلام کرده اند. براساس اعلام 
صورت  گرفته، معترضان به این سیاست بر این عقیده اند که 
این سیاســت نه  تنها به ضرر نویسندگان تازه کار و غیرعضو 
اســت، بلکه ســوالی جدی مطرح می کند: آیا خلاقیت و 
قصه پردازی باید محدود شــود؟ قصه پردازی و ایده پردازی 
ذاتاً فرآیندهایی بی کران و خلاقانه هســتند. هیچ نویسنده 
یــا هنرمندی نمی توانــد خلاقیت خــود را در قالب تعداد 
مشــخصی طرح یا ایده محدود کند.در متنی که از ســوی 
فیلمنامه نویســان و فیلمســازان خطاب به علی دهکردی 
منتشر شده، تاکید شده اســت: سیاست های فعلی بانک 
فیلمنامه با تحمیل چنین محدودیت هایی عملًا نویسندگان 
را به کنترل و کاهش تولیــد ایده های خود مجبور می کند. 
برای نویســندگانی که در ذهن خود دنیایی از ایده ها دارند، 
ایــن محدودیت مثل قطــع بال های خلاقیت اســت. آیا 
می توان از نویسنده ای انتظار داشت که برای صرفه جویی در 
هزینه ها، ایده های خود را محــدود کند یا کنار بگذارد؟ از 
سویی، موضوع افزایش قیمت ها به  صورت غیرمنطقی هم 
دغدغه دیگری است. این مشکل، به  ویژه برای نویسندگان 
غیرعضو یا تازه کار بیشتر نمایان می شود. افراد غیرعضو که 
نه  تنها باید هزینه های بسیار بالاتری پرداخت کنند، بلکه در 
صورت داشــتن بیش از چند طرح یا ایده باید مبالغی گزاف 
بپردازند. در چنین شــرایطی، بسیاری از این نویسندگان از 
خیر ثبت ایده های خود می گذرند و این موضوع خطر سرقت 

یا سوءاستفاده از آثار آنها را به شدت افزایش می دهد.
تدوین کنندگان این نامه تاکید دارند، خانه سینما به  جای 
ایجاد بســتری بــرای حمایت و تشــویق خلاقیت در عمل 
نویســندگان را به سمت محدودیت و انزوا سوق داده است. 
این محدودیت ها با ماهیت هنری و خلاقانه نویســندگی در 
تضاد است. چرا باید نویسنده ای که ذهنش مملو از قصه ها 
و ایده های تازه است برای هر طرح یا داستان جدید هزینه ای 
مضاعف پرداخت کند؟ مگر نــه اینکه یکی از اهداف اصلی 
خانه ســینما، کشــف و حمایت از اســتعدادهای نو است؟ 
سیاســت گذاران باید به این نکته توجــه کنند که محدودیت 
در تعداد ثبت طرح ها و هزینه هــای گزاف، نه تنها خلاقیت 
را ســرکوب می کند، بلکه آینده صنعت ســینما را نیز تهدید 
خواهــد کرد. خلاقیت، قصه پردازی و نوآوری ســتون های 
اصلی هر صنعت هنری هســتند و هیچ نهــادی نباید آنها را 
در چارچوب های مالی و عــددی محدود کند. اصلاح این 
سیاســت ها و ارائه راهکارهای حمایتی می تواند به رشــد و 

توسعه خلاقیت و نوآوری کمک کند.

فرزانه متین
گروه سینما
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ببرهای صنعتی
توسعه صنعتی صادرات محور چگونه اتفاق می افتد؟

تا اواخر دهه 1۹۶۰ میلادی، کشورهای کره جنوبی، تایوان، 
ســنگاپور و هنگ کنگ که آنهــا را با نام »ببرهای آســیایی« 
)Asian Tigers( می شناسیم به عنوان بخشی از جهان سوم در 
نظر گرفته می شدند. تا آنجا که جمعی از اقتصاددانان، اصطلاح 
»عقبگرد اقتصادی« را به این کشورها نسبت می دادند. اگرچه 
کادمیک  از زمان بحران مالی آسیا در سال 1۹۹7 در بحث های آ
آنچنان از عبارت معجزه آســیایی )Asian Miracle( اســتفاده 
نمی شــود اما با این حال، ببرهای آســیایی همچنان پرقدرت 
ظاهر شده اند و مثال هایی ناب از دولت هایی به شمار می روند که 
توانسته اند به خوبی و با موفقیت، توسعه یابند. توسعه ای که ۵۰ 
سال پیش، هیچ کسی تصورش را هم نمی کرد اما از طریق توسعه 
صادرات و تبدیل شدن به کشورهایی صادرات محور ممکن شد. 
اما آیا درس هایی برای ما از این رشــد اقتصادی سریع ببرهای 
آسیایی در دهه های 1۹۶۰ تا 1۹۹۰ وجود دارد و می توان از تجربه 

این کشورها به منظور توسعه در دوران معاصر بهره برد؟
در ســال 1۹۴۹ هــری ترومــن، رئیس جمهــور وقــت 
ایالات متحده آمریکا، مفهوم توســعه را برای جهان این گونه 
تعریف کرد که توسعه، اولویت اصلی مورد نظر جهان غرب 
برای ایجاد ثبــات و برقراری صلح میان همــه مردم جهان 
است. در آغاز جنگ ایدئولوژیک بزرگ در برابر کمونیسم، 
ترومن اظهار داشــت که برنامه توسعه ای او بر مبنای مفهوم 
تجارت منصفانه دموکراتیک خواهد بود. تا آنجا که می بینیم 
صنــدوق بین المللی پول، تنها در شــرایطی به کشــورهای 
درحال  توســعه وام می داده و می دهد که به سمت آزادسازی 
مناطق اقتصادی شان برای تجارت گام بردارند و دولت های 
آنها، کنترل های سنگین خود روی تجارت را کاهش دهند. 
در واقــع باید گفت کــه هدف ترومن از ایــن بیانات خود و 
رویکردی که برای توســعه داشت، در نهایت منجر به ظهور 
انتخابــات دموکراتیک می شــد. اگرچه مــا در اینجا ارزش 
دموکراسی را پایین نمی آوریم، اما در واقع تفاوتی بنیادی میان 
چیزی که خودش صرفاً خوب و ســودمند است و چیزی که 
منجر به ظهور چیزهای خوب دیگر می شــود، وجود دارد. 
مثال ببرهای آســیایی به ما نشــان می دهد که به جز چیزی 
که ترومن مدنظر داشــت، راه دیگری نیز برای توسعه وجود 
دارد. یعنــی یک دولت مرکزی قوی که اقتصاد کشــور را تا 
مرحله ای که به طور کامل صنعتی و صادراتی شــود، هدایت 
کند. این همان چیزی اســت که شیائوپینگ نیز بعد از مرگ 
مائو و به قدرت رسیدن در چین در اواخر دهه 7۰ میلادی، آن 
را مدنظر قرار داد. به طوری که شــیائوپینگ طی اصلاحات 
اقتصــادی خــود در دهه ۸۰ مــیلادی، چهــار منطقه آزاد 
اقتصادی را در چین به وجود آورد. مناطقی که حکمرانان آن 
این اجازه را داشــتند آنطور که می خواهند برای تقویت تولید 
با هدف صادرات برنامه ریزی کنند. در نتیجه این اصلاحات 
شیائوپنگ، طی کمتر از یک دهه صادرات چین حدود پنج 
برابر شــد. این وضعیت درحالی بود که به لحاظ سیاســی، 
چین تحت رهبری حزب کمونیســت بود و شــیائوپینگ از 
نظر اعتقاد سیاسی و عقاید کمونیستی تفاوت چندانی با مائو 
نداشــت. این فرضیه که یک »دولت توسعه ای« می تواند در 
جهت صنعتی شــدن و صادرات محور شــدن گام بر دارد، از 

سوی بسیاری از اقتصاددانان نیز مطرح شده است.
قبل از اینکه توســعه اقتصادی ببرهای آسیایی براساس 
حرکت به سمت توسعه صادرات و تبدیل شدن به کشورهای 
صادرات محــور را بررســی کنیم، لازم اســت که چارچوب 
نظری آنها در این مورد بررســی شــود. مدل های اقتصادی 
برای توســعه از طریق توســعه صادرات به همــان اندازه که 
اقتصاددانان توســعه با یکدیگر تفاوت دارند، متنوع هستند. 
اما به طور کلی می توانیم سه مدل متمایز از یکدیگر را در اینجا 
مورد بررسی قرار دهیم. این ســه مدل از اقتصاد نئولیبرال، 
کینزی و هترودوکس ناشــی می شوند که به ترتیب می توانیم 
آنها را مدل های تحت رهبری بازار، با دخالت نسبی دولت و 
تحت رهبری دولت برای توسعه اقتصادی از طریق صنعتی 

شدن صادرات محور بنامیم.
مدل توسعه تحت رهبری بازار، همان مدلی است که به طور 
سنتی از سوی صندوق بین المللی پول مورد پیشنهاد قرار گرفته و 
می گیرد. در این مدل، باید بازیگران اقتصادی را آزاد گذاشت که 
به طور دلخواه کنش های اقتصادی متناسب با وضعیت موجود 
را از خــود بروز دهند. در این صورت عوامل اقتصادی اقدام به 
تولید کــرده و بدون دخالت دولت در تجــارت، محصولات و 

خدمات خود را به بهترین نحو ممکن صادر می کنند.

پروین خبره
تحلیلگر اقتصاد

مسعود پزشکیان دو کار خیلی مهم را برای مردم ایران باید انجام دهد؛ 
یکی رفــع تحریم ها و دیگری هموار کردن مســیر انتقال پول و تصویب 
FATF.  رفع تحریم ها امکان مبادله با جهان را فراهم می سازد و تصویب 

FATF نقل وانتقال پول را امکان پذیر می کند. هر دو عامل در ســال های 

گذشته باعث کاهش رفاه جامعه و کوچک شدن کسب وکارها شده اند. 
در زمان های نه چندان دور، سیاستمدارانی در کشور ما بودند که تحریم ها 
را کاغذپاره می خواندند و قطع رابطه با جهان را عادی می پنداشتند. هنوز 
هم چنین افرادی در کشور ما وجود دارند و از صبح تا شب همین حرف ها 
را تکرار می کنند اما تفاوت آنجاســت که این افراد آن روزها سکان های 

حساس کشور را در دست داشتند اما این روزها کاره ای نیستند.
به طور مشخص مسکوت گذاشــتن FATF یکی از این تصمیم های 
غلط بود که چند ســال به اقتصاد کشــور زیان وارد آورد اما خبر خوب 
اینکه با ارجاع مقام معظم رهبری، موضوع پیوســتن به گروه ویژه اقدام 
مالی یک بار دیگر در دســتور کار مجمع تشــخیص مصلحت نظام قرار 
گرفته و نخســتین نشست مجمع، روز چهارشنبه با همین دستور جلسه 
برگزار شــده اســت. به گزارش دنیای اقتصاد در این نشست، موافقان و 
مخالفان FATF دلایل خود را مطرح کردند و قرار بر این شد که بحث ها 
در نشســت های آتی تا تصمیم نهایی ادامه پیدا کند. به نظر می رسد این 
نشست در شــرایطی برگزار شده است که مسعود پزشــکیان از رهبری 
خواسته تا دستور دهند که این موضوع در دستور کار قرار گیرد. در همین 
راستا هفته گذشــته عبدالناصر همتی در کانال تلگرامی اش نوشت:»از 
 FATF رئیس جمهور محترم شــنیدم مقام معظم رهبری در زمینه موضوع
با طرح مجدد لوایح پالرمو و CFT در مجمع تشخیص مصلحت موافقت 
فرموده اند«. ســاعتی بعــد رئیس جمهوری نیز در جمع هیات رئیســه 
اتاق های بازرگانی گفت:»لایحه FATF در مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام مجدد بررســی می شــود و  امیدواریم که بتوانیــم با همکاری های 
مشترک بستر را برای سهولت در فعالیت های اقتصادی را ایجاد کنیم«. 
این اظهارنظرها واکنش های گســترده ای را به دنبال داشــت اما آن گونه 
که ســایت دنیای اقتصاد آنلاین اطلاع داد، برای نخستین بار پس از این 
دستور، موضوع FATF در جلسه مجمع تشخیص مطرح شده است. در 
این جلســه، موافقان و مخالفان لوایح نظرات خود را بیان کردند. با این 
حال حدس زده می شود که تعداد مخالفان این لوایح بیشتر بوده و خیلی 

از اعضای مجمع هنوز قانع نشده اند.
اوایل بهمن ماه ســال 1۴۰2 پس از پایان زمــان محدودیت، ایران از 
توصیه شــماره 7 گروه ویــژه اقدام مالــی )FATF( مرتبط با سلاح های 
کشــتارجمعی خارج شــد که قدمی مثبت بود و یک امتیاز برای کشور 
  CFT تنها دو توصیه FATF محسوب می شود. درحال حاضر از ۴1 توصیه
و پالرمو به اجرا نرســیده که منطق این بود که این دو خود منشــأ تحریم 
داخلی هستند. احسان خاندوزی، وزیر سابق اقتصاد، برطرف شدن این 
محدودیت را در تسهیل تعاملات اقتصادی ایران موثر می دانست. اما با 
توجه به اینکه دو لایحه مربوط به پالرمو و CFT هنوز لاینحل باقی مانده، 
مناسبات بانکی و اقتصادی ایران با سایر کشورها هنوز با مشکلاتی همراه 
اســت. با وجود رفع محدودیت توصیه شماره 7، گروه ویژه اقدام مالی، 
روز چهارم اسفندماه اعلام کرد که نام ایران همچنان در فهرست سیاه این 
نهاد بین المللی باقی مانده است. روز قبل از آن رئیس کل بانک مرکزی 
گفته بود: ایران فعلًا به دلیل تحریم ها به دنبال این است که همان گونه که 
به جای سوئیفت از ابزارهای دیگری استفاده می کند، FATF خاص خود 
را هم داشــته باشد. مهرماه سال گذشــته وزارت اقتصاد دولت سیزدهم 
اعلام کرد: استانداردهای کنوانسیون FATF در مبارزه با پولشویی و تامین 

مالی تروریسم را پذیرفته ایم و در داخل نیز تلاش می شود قوانین و مقررات 
منطبــق با آن پیش برود. البته دو لایحه مربوط به پالرمو و CFT پذیرفته 
نشــده و تصمیم گیری درباره آن در حوزه اختیارات شورای امنیت ملی و 

مجمع تشخیص مصلحت نظام است.
تا اینکه اخیراً فاطمه مهاجرانی، ســخنگوی دولت چهاردهم اعلام 
کرد؛ بررسی مجدد FATF با هماهنگی مجمع تشخیص مصلحت نظام 
و با رعایت منافع ملی درحال پیگیری است. موضوعی که پیش از آن هم 
مســعود پزشکیان در نشست خبری خود به آن اشاره کرد. رئیس جمهور 
در این نشست خبری در پاسخ به پرسشی مبنی بر برنامه دولت چهاردهم 
برای معیشت مردم، گفت: در گام اول باید اختلافات داخلی را حل کنیم 
و اعتماد و اطمینان برای تولیدکنندگان و ســرمایه گذاران فراهم کنیم و به 
نوآوران و نخبگان فضا دهیم. مســائل خود را بــا دنیا ازجمله در زمینه  
FATF و برجام حل کنیم تا کشــور را به آن چشم اندازی که رهبری معظم 

انقلاب بیان کردند برســانیم. ما در این زمینه باید به یک نگاه مشترک، 
داشــتن یک برنامه که همان سیاست های کلی است و عملیاتی کردن آن 
برنامه توجه کنیم که این برنامه عملیاتی هم در هر وزارتخانه ای براساس 
وظایفش درحال تدوین است. پزشــکیان همچنین در پاسخ به پرسش 
خبرنــگار روزنامه دنیای اقتصاد مبنی بــر اینکه دولت چهاردهم چطور 
می تواند با رفع ناترازی ها به رفع فقر و بهبود اقتصاد کمک کند، پاســخ 
داد: چــاره ای جز حل بحث FATF نداریم. حتمــاً در این باره نامه ای به 
مجمع تشخیص می نویسم تا این مساله دوباره در دستور کار این مجمع 

قرار بگیرد تا بتوانیم حلش کنیم و باید حلش کنیم«.
اکنــون دو لایحه باقی مانده از لوایح مرتبط با FATF که از اواخر دهه 
13۹۰ بــا دو مانع بزرگ شــورای نگهبان و بعد از آن مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام مواجه شــدند و برای سال ها اســتخوان لای زخم نظام 
حکمرانــی باقی ماندند، اکنون در دســتور کار قــرار گرفته اند و فعالان 
اقتصادی منتظرند تا اعضای مجمع تصمیم نهایی را درباره آنها بگیرند. 
گروه ویژه اقدام مالی )FATF( نهادی بین المللی است که با هدف مبارزه 
با پول شــویی، تامین مالی تروریسم و گسترش تسلیحات کشتارجمعی 
تشــکیل شــده و37 کشــور عضو در کنار کمیســیون اروپا و شورای 
همــکاری خلیج فارس دارد. مناســبات ایــران و FATF از زمان دولت 
روحانی و با تدوین لوایح چهارگانه موسوم به لوایح FATF آغاز شد. این 
لوایح باعث تعلیق چندباره ایران از حضور در لیست سیاه این گروه شد.  
دولــت دوازدهم در ابتدا دو لایحه »اصلاح قانون مبارزه با پول شــویی« 
و »اصلاح قانون مبارزه با تامین مالی تروریســم« را به مجلس ارائه کرد 
که هردو لایحه در مجلس نهم تصویب شــد و به تایید شــورای نگهبان 
رســید. در ادامه مسیر دولت روحانی لایحه »الحاق ایران به کنوانسیون 
بین المللی مقابله با تامین مالی تروریسم )CFT(« و لایحه »الحاق ایران 
به کنوانسیون ســازمان ملل برای مقابله با جرائم ســازمان یافته فراملی 
)پالرمــو(« را به مجلس تقدیم کرد که به ســختی در مجلس به تصویب 
رسید اما نتوانست از ســد شورای نگهبان و مجمع تشخیص مصلحت 
نظام عبور کند و در نهایت این دو لایحه در مجمع تشــخیص بلاتکلیف 
باقی ماندند. هرچند دولت سیزدهم عملًا نشان داد که علاقه ای به دنبال 
کردن این مبحث ندارد ، اما با روی کار آمدن دولت چهاردهم و وعده های 
انتخاباتی مسعود پزشکیان امید در دل موافقان این لوایح که تصویب آن را 

برای اقتصاد ایران ضروری می دانند زنده شد .
اقتصاددانــان می گویند، در صورت تصویب و اجرای لوایح مرتبط با 
FATF، ایران می تواند از فهرست سیاه این گروه مالی خارج و به فهرست 

خاکستری منتقل شــود. این تغییر، چشــم اندازی روشن برای اقتصاد 
ایران ترســیم می کنــد و مزایایی همچون بهبود روابــط بانکی با جهان، 
کاهش هزینه های مالی، جذب ســرمایه گذاری های خارجی و تقویت 
 FATF زیرساخت های اقتصادی را به همراه خواهد داشت. تبدیل لوایح
به قانون، فراتر از یک اقدام سیاســی، ابــزاری برای احیای اقتصاد ملی 

است. خروج از فهرست ســیاه به معنای کاهش موانع بانکی و تسهیل 
مبادلات مالی با جهان خواهد بــود. این گام می تواند به عنوان پلی برای 
بازســازی اعتماد بین المللی به اقتصاد ایران عمــل کند و فرصت های 
جدیدی برای تجارت و سرمایه گذاری فراهم آورد. اگر مذاکرات دولت و 
مجمع به نتیجه برسد می تواند چشم انداز مثبتی در جهت بهبود مراودات 

بانکی و تجاری ایران با نظام بین الملل ایجاد کند.
احمــد عزیزی، تحلیلگر سیاســت پولی و بانکی، در پاســخ به این 
پرســش دنیای اقتصاد که اولویت با حل وفصل تحریم هاســت یا حل 
مشکل FATF ؟ گفته: »می توانم با قاطعیت بگویم که بین رفع تحریم ها 
و پیوستن به گروه ویژه اقدام مالی، دومی اولویت دارد. با در نظر گرفتن 
ابعاد مختلف، اصلًا پذیرش FATF نباید از ابتدا مشروط به رفع تحریم ها 
 ،FATF می شــد. زیرا پیوستن به و رعایت رهنمودها و اســتانداردهای
از مهم تریــن الزامــات حکمرانی اقتصادی خوب، موثر، ســالم، کارا و 
همچنین مبارزه با فساد است. بنابراین تقدم و اولویت تصمیم با پیوستن 
و رعایت الزامات FATF اســت که نباید مشروط شود. می دانید چرا این 
را می گویم؟ شاید تحریم ها رفع نشود که اگر چنین شود آیا می خواهیم باز 
هم محیط کســب وکار و مراودات خارجی کشور را در معرض بی ثباتی، 
نااطمینانی و ریسک شهرت و بدنامی در سطح جهان قرار دهیم؟ بدیهی 
است که با تشدید وخامت شرایط اقتصادی، نمی توانیم به رشد و توسعه 
فکر کنیم. بنابراین یکی از الزامات تغییر شرایط موجود، پیوستن و رعایت 

استانداردهای FATF است«.
رئیس جمهور در همین راستا، روز 2۶شهریورماه در نخستین نشست 
خبری خود، در پاسخ به خبرنگار دنیای اقتصاد با تاکید بر اینکه چاره ای 
جز حل بحث اف ای تی اف نداریم از نوشتن نامه به مجمع تشخیص برای 

بررسی مجدد لوایح باقی مانده از اف ای تی اف خبر داد.
در ادامه پیگیری های دولت چهاردهم روز 11دی ماه محسن دهنوی، 
رئیس مرکز ارزیابی و نظارت راهبردی اجرای سیاســت های کلی نظام 
در یــک برنامه تلویزیونی از نامــه رئیس جمهوری به مقام معظم رهبری 
برای بررسی مجددFATF در مجمع خبر داد. در همین راستا، روز گذشته 
سخنگوی مجمع تشــخیص مصلحت نظام از آغاز بررسی درباره لوایح 
پالرمو و CFT در کمیسیون های این مجمع خبر داد.به گفته سیدمحسن 
دهنــوی در این مرحله، بندهــای مختلف لوایح مذکــور مورد بحث و 
بررســی های فنی، تخصصی و کارشناسی قرار می گیرد. به گزارش ایرنا 
دهنوی افزود: روز گذشــته همچنین جلســه مشــترک کمیسیون های 
دبیرخانه مجمع تشخیص مصلحت نظام با مدیریت محمدباقر ذوالقدر 
دبیر مجمع جهت اعلام نظر کارشناســی به کمیســیون مشترک مجمع 

برگزار شد. 
چند روز پیش نیز یک عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس گفت: »سیگنال های مثبتی از مجمع تشخیص در بررسی مجدد 
لوایح پالرمو و FATF شنیده ایم؛ فرآیندهای همفکری و همکاری جمعی 
در داخل کشــور برای رســیدن به یک تصمیم درست جهت عبور از این 

شرایط پیچیده فراهم شود«.
به گفته عباس گلرو»ایران درحال حاضر در لیست سیاه اف ای تی اف 
قرارداد. پیش از قرار گرفتن در این لیســت ۶ بار مهلت بررسی این لوایح 
تمدید شده بود«. به باور موافقان تصویب این لوایح عدم عضویت در این 
کنوانســیون و قرارگیری در لیست سیاه اف ای تی اف به معنی محرومیت 
سیستم بانکی ایران از سیســتم بانکی بین المللی است که نتیجه ای جز 
کاهــش مبادلات تجــاری بین المللی، تحریم های اقتصادی از ســوی 
صندوق  بین المللی پول، بانک جهانی، ندارد. مخالفان نیز بر این نظرند 
که در شرایط تحریمی عضویت در این کنوانسیون ثمری برای ایران ندارد 
و خروج از لیست سیاه اف ای تی اف مشکلی را حل نمی کند. حالا دولت 
باید در انتظار نتیجه بررسی ها کارشناسانه مجمع تشخیص برای باز شدن 

یکی از گره های اقتصادی کشور باشد .

چقدر احتمال تصویب FATF وجود دارد؟

دو گام مثبت
جمشید پیش قدم

 خبرنگار سازندگی
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خبر: گزارش اجتماعی

بار دیگر و هنوز دولت چهاردهم به نیم سال اول فعالیت خود 
نرسیده، بررسی طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی در مجلس 
مصوب و در دســتور کار قرار گرفته است. بدیهی است که طرح 
چنین مسائلی با گذشت تنها ۴ ماه از فعالیت دولت جدید، بخش 
مهمی از بدنه دولت در حیطه فعالیت های عمرانی کشور را دچار 
تردید و انتظار و بلاتکلیفی و بی انگیزگی می کند که به نظر منطقی 
و درست نیست. در هر حال، متن حاضر به در مخالفت با دلایلی 
که موافقان طرح تفکیک بیان می کنند، تدوین شده و امید می رود 
که در تصمیم گیری نهایی کارشناسانه، نمایندگان محترم مجلس 

شورای اسلامی مفید واقع شود.  
قبل از طرح ملاحظات و موارد کارشناســی از دیدگاه  مدیریتی صلاح بر آن اســت که دولت محترم و جدید 1
چهاردهــم را در بــدو قبــول مســئولیت، درگیــر مشــکلات 
ساختارسازی وزارتی جدید که با توجه به تجربیات گذشته و در 
عمل ممکن اســت، عوارض و پیامدهای آن یک یا دو ســال و 
حتی بیشتر نیز طول بکشــد، آن هم در این شرایط ویژه و با این 

وضعیت بودجه و اعتبارات، ننمایند.  
بهتر است نمایندگان محترم مجلس با ارائه رهنمودها و  پایــش فعالیت ها، مطالبه گــر کارنامــه اجرایی قابل 2
سنجش باشند. در این صورت از آن نظر که نیاز به ساختارسازی 
جدید و وسیع و تحمیل هزینه هنگفت نیز نبوده و اقدامی بسیار 
مفیدتر از تفکیک وزارت راه و شهرســازی خواهد بود، سهل تر 
می توان به اثربخشــی فعالیت دولت کمک کرد. ساختار و نهاد 
تاسیس  یافته جدید، کماکان چون وزنه ای اضافی و جدید دیگر، 
بدنه سنگین دولت را ثقیل تر خواهد کرد که با ایده سبک سازی 

دولت نیز در تناقض خواهد بود.
بدیهی اســت که چالش های بزرگ ماننــد چالش بزرگ  مسکن یا چالش های جوزه حمل ونقل باید با در نظر گرفتن 3
»ابرچالش اقتصادی« در سطح کلان ملی مورد ارزیابی قرار گیرد. 
لذا ضرورت دارد با پرهیز از شتاب زدگی هزینه زا و براساس طرح ملی 
همه جانبه نگرانه شــتاب حرکت برای حل مشــکل مسکن مردم را 

افزو  ن تر نمود. 
بررسی سیر مشکلات در حوزه های حمل ونقل و مسکن و  شهرسازی در کشور از دهه ۵۰ تا زمان حاضر نشان می دهد 4
که اتفاقاً بازه های زمانی اوج مشکل راه و مسکن در زمان هایی بوده 
که وزارت راه و مسکن و شهرسازی ساختار وزارتی جدا و منفک در 
دولت داشــتند. به  عنوان نمونه، ارزیابی افزایش قیمت مســکن در 
کلانشــهرها و به  عنوان مثال در تهران به خوبی بیانگر این واقعیت 
اســت که چالش بزرگی مانند مســکن، ارتباطی با ساختار وزارتی 
نداشــته و بیشتر متاثر از شــرایط اقتصادی، تورم، رشد نقدینگی و 

مواردی نظیر آن بوده است. 
در بحــث پیرامون موضوعات محوری مانند راه، مشــکل  مسکن و توسعه بی رویه شهرها، گفته می شود که موضوع 5
مســکن و شهرســازی ضابطه مند تحت الشــعاع حوزه گســترده 
حمل ونقل قرار گرفته یا برعکس. این گفته و استدلال با واقعیت های 
موجود همخوانی ندارد. شــاهد قضیه، توسعه شهری تهران و سایر 
کلانشهرهای کشور است، همگان قبول دارند که اوج توسعه شهری 
و هجوم جمعیت و ساخت وســازهای بی رویه در تهران همچنین در 
اغلب کلانشهرهای کشور اتفاقاً در زمانی رخ داد که وزارت مسکن 

و شهرسازی از حوزه حمل ونقل منفك بود. 
از دلایل دیگری که در موافقت با طرح تفکیک وزارت راه و  شهرسازی ذکر می شود، وسیع بودن حوزه کاری وزارت راه 6
و شهرسازی اســت. در مخالفت با این نظر باید تاکید کرد که نقش 
وزارت در فعالیت های عمرانی، مدیریت، کارفرمایی و سیاست گذاری 
و فعال کردن بخش خصوصی و رونق بازار ساخت وساز در همه ارکان 
اســت با این نگاه و رویکرد، ایجاد ســاختار جدید وزارتی ضرورت 
ندارد، مهم اولویت گذاری، تخصیص منابع مالی، سیاست گذاری های 
پیش رو است که در یک بازه  زمانی معین قابل راستی آزمایی است. در 
غیر این صورت باید تعدد بیش از حد وزارتخانه ها و ثقیل تر و چگال تر 
شدن افزون تر دولت را ابتدا پذیرفت که با مصوبات و اسناد بالادستی 

کشور در مغایرت خواهد بود. 
به طور کلی رویکرد ساختارســازی برای حل هر چالش  ولو چالش های بــزرگ به خودی خود، بــرون داد قابل 7
ملاحظه ای نخواهد داشــت و با اطمینان می توان استدلال کرد که 
اگر اولویت و سیاســت های اجرایی به درستی تدوین و وظایف به 
روشــنی تعیین و حمایت ها در عمل نیــز به طور ملموس صورت 
پذیرد، می توان در چارچوب ســاختار مناســب موجود نیز نتایج 
موثری را داشت. به  عنوان مثال، یکی از ابرچالش های کشور، آب 
و بحران کم آبی اســت. مشکل آب در کشور بسیار گسترده و حاد 
است و قطعاً از مشکل مسکن و راه هم حساس تر و از نظر امنیت 
اجتماعی هم مقوله ای غیرقابل اغماض اســت. اگر ادله و توجیه 
موافقان تفکیك وزارت راه و شهرســازی را قابل تعمیم به ســایر 
حیطه ها بدانیــم، در آن صورت باید طرح تفکیــك وزارت نیرو و 

تشکیل وزارت آب را نیز باید در دستور کار قرار داد.

گــروه اجتماعی:  چنــد روز پیش منابع خبری اعلام کردند شــرکت 
عربســتانی صافولا که بخش بزرگی از بازار روغن ایران را در دست 
داشــت از ایران خارج شــد. بعد از آن هم خبر آمد که ســرمایه گذار 
فروشــگاه های زنجیره ای هایپراســتار از ایران خارج شــده که البته 
تکذیب شــد. اما در نهایت خروج شــرکت ها تاثیر منفــی بر بازار و 
روان مردم خواهد داشــت  زیرا این اتفاقات  جز گرانی و کمبود شدید 
اجناس،  خروجی دیگری نخواهد داشت. طی دو روز گذشته و بعد از 
چند روز کمبود شدید روغن در بازار،  در نهایت به طور رسمی روغن 

بین 1۵ تا 21 درصد گران شد!
آن طور که روزنامه صمت مدعی شــده، گروه مدلل، مالک برند 
غنچه، شرکت صافولا بهشهر را به ارزش 2۰۰ میلیون دلار خریداری 
کرده است. از سوی دیگر، چنان که ایلنا گزارش داده، تیمور محمدی، 

عضــو هیات مدیره انجمن صنفی صنایع روغن نباتی ایران در 
مورد جانشین این شــرکت گفته: »میزان سرمایه گذاری این 
شرکت فعال در حوزه تولید روغن خوراکی 7۹.۹ درصد بوده 
و در حال مذاکره با یک شرکت ایرانی تولیدکننده روغن است 

تا سهام واگذار شود«.
با توجه به این اظهارات، مشخص نیست دقیقاً سهام این 
شرکت به چه کسی واگذار شده اما گمانه زنی ها درباره خرید 

سهام این شرکت از سوی گروه مدلل داغ است.
در مورد خروج صافولا از ایران، علی شریعتی، عضو اتاق 
بازرگانی ایران گفته که دلیل خــروج صافولا از ایران به طور 

رســمی اعلام نشــده اما تنها دلیل قابل حدس این است که با توجه 
به قطعی  شــدن بازگشــت دونالد ترامپ به کاخ سفید، ممکن است 
عربستان تصمیم داشته باشد، سطح روابط خود با ایران را کاهش دهد 

چراکه به نظر نمی رسد، دلیل دیگری در میان باشد.
به گفته او، در این سال ها، وضعیت شرکت های تولیدکننده روغن 
با توجه به ارزهای ترجیحی و حمایتی که از دولت دریافت می کردند 
بســیار مطلوب بود. به خصوص با توجه به ســهم بازاری که شرکت  
صافولا داشت، وضعیت بسیار خوبی داشت و جزو رهبران بازار بود. 
بنابراین، این احتمال که شرکت به دلیل پایین بودن سودآوری از ایران 
خارج شده باشد قطعاً نادرست است. او ادامه داد: براساس تحلیل ها 
و استفاده از منطق، این تصمیم نمی تواند به خاطر مدل کسب وکار یا 
کاهش سود باشد. از نظر تکنیکال، اکنون شرکت های روغن وضعیت 
مطلوبی دارند. حتی با وجود نوســانات جهانی قیمت مواد اولیه در 

نهایت همه سودآور بوده اند.
شــریعتی تاکید کرده کــه نکته مهم دیگر این اســت که ســایر 
شــرکت های فعــال در این حــوزه از بــازار خارج نشــده اند. حتی 
شرکت هایی که مســتقیماً در صنعت روغن فعالیت نمی کردند مانند 
گروه صنعتی گلرنگ یا میهن طی سال های اخیر سرمایه گذاری های 
زیادی در شــرکت های تولیدکننده روغن مانند طبیعت و اویلا انجام 
داده اند. این موضوع نشــان می دهدف صنعت روغن جذاب است و 

خروج این شرکت نمی تواند به دلیل کاهش سود این صنعت باشد.
او اضافه کرد: »تفاوت اصلی این شــرکت با ســایر شرکت های 
تولیدکننده روغن این اســت که ســرمایه گذار خارجی داشــته است 
درحالی که بقیه شــرکت ها دولتی، خصوصی یا خصولتی هســتند. 
بنابراین به نظر می رســد که خروج این شرکت به دلیل خارجی بودن 
سرمایه گذار است«. حالا چرا سرمایه گذار خارجی باید از بازار خارج 
شــود؟ یکی از احتمالات می تواند بازگشت ترامپ و مسائل سیاسی 

باشد. این تحلیل ها گمانه زنی است.

شــریعتی در مورد جایگزین صافولا تاکید کرد: باید بررسی شود 
چه کســی قرار اســت، جایگزین آن شــود. نکته مهم این است که 
تغییرات در چنین شرکت هایی باید حتماً افشا شود. صافولای بهشهر 
یک شرکت بورسی است و باید در سامانه کدال اطلاع رسانی شود که 
چه کسی سهم صافولا را خریده و چه کسی جایگزین آن شده است. 

این مساله ای است که باید از بورس پیگیری شود.
عضو اتاق ایران در مورد تاثیر خروج صافولا بر بازار روغن گفت: 
خروج این شــرکت تاثیر خاصی بر بازار ندارد. کســی که این حجم 
از ســرمایه را از صافولا خریداری کرده حتماً با برنامه کار می کند و 
قصد ندارد، فعالیت شــرکت را متوقف کند. در گذشــته، در جریان 
برخی واگذاری ها، شرکت ها را نیمه ورشکسته می کردند و با دریافت 
وام از دولــت، خرید انجام می دادند. شــریعتی توضیح داد: تلخ ترین 

قســمت این ماجرا، جدا از مســائل داخلی صنعت روغن، موضوع 
کاهش ســرمایه گذاری خارجی است. یکی از شاخص های ارزیابی 
 FDI اقتصادی کشــورها، سرمایه گذاری خارجی مســتقیم یا همان
است. هر چقدر این عدد بالاتر باشد، نشان دهنده ثبات، بهبود فضای 
کسب وکار و نبود قوانین مزاحم است. او در ادامه گفت: متاسفانه در 
ایران نرخ تشکیل سرمایه منفی شده و مردم سرمایه های خود را وارد 
فعالیت تولیدی نمی کنند و بیشتر به سمت سفته بازی یا سرمایه گذاری 

در ملک در کشورهای دیگر مانند دوبی، ترکیه یا عربستان می روند.
این فعــال اقتصــادی تاکید کرد: »ســال گذشــته، بزرگ ترین 
سرمایه گذاران خارجی در ایران، افغانستانی ها بودند که برای دریافت 
اقامت سرمایه وارد کردند. این مساله نشان دهنده وضعیت نامطلوب 
اقتصادی کشــور است«. حجت عبدالملکی ســال گذشته از ورود 
ســرمایه میلیون  دلاری به مناطق آزاد سخن به میان آورد. اکنون باید 
از او پرسید که این سرمایه کجاست؟ اکنون نه  تنها سرمایه وارد نشده 

بلکه کشور با مشکل خروج سرمایه روبه رو است.
شــریعتی توضیح داد: این موضوع نشانه خوبی نیست. زمانی 
در ســال ۹۴ و ۹۵ یعنــی دوره برجــام، رنو قصد داشــت در ایران 
سرمایه گذاری کند. آن زمان کشــورها برای ورود به ایران مناقشه 
داشــتند و ایران تصمیم می گرفت که با کدام ســرمایه گذار قرارداد 
ببنــدد. اما رنو اکنون با ترکیه قرار داد بســته اســت؛ قراردادی که 
عیناً قرار بود با ایران بســته شــود اما به دلیل تحریم ها این فرصت 
از دست رفت. برخی از مسئولان در آن زمان تحریم ها را کاغذپاره 
می دانســتند و وقوع زمستان ســخت در اروپا را هشدار می دادند. 
اما حــالا هزینه بــرق در آلمان منفــی و از طرف دیگــر، ترامپ 

رئیس جمهوری آمریکا شده است.
او در نهایت گفت: »در چنین شــرایطی، ســرمایه گذاران از بازار 
ایران خارج شــده اند، درحالی که برخی از مسئولان این مشکلات را 
انکار می کنند. وقتی فردی به این وضعیت اعتراض می کند، می گویند 

مشکل از تحریم داخلی است. این تحریم داخلی کجاست؟ صافولا 
به دلیل کدام تحریم داخلی از ایران خارج شده است؟«

 Wپیشینه شرکت صافولا
شرکت صافولا، یکی از شــرکت های صنعتی عربستان سعودی 
در سال 1۹7۹ تاســیس شد. این شرکت تاکنون در حوزه های صنایع 

غذایی، خرده فروشی و سرمایه گذاری های متنوع فعالیت دارد.
فعالیــت اصلــی صافولا ابتــدا بر تولیــد روغن هــای خوراکی 
و چربی هــای گیاهــی متمرکز بود. با گذشــت زمان، این شــرکت 
فعالیت های خود را گسترش داد و به یکی از بزرگ ترین تولیدکنندگان 
مواد غذایی در منطقه تبدیل شــد. صافولا در ایران نیز ســهم بزرگی 
از بازار روغن های خوراکی داشت و برندهایی مانند »لادن«، »لادن 
طلایی«، »بهار« و »نســترن« را از طریق شرکت »صافولا 
بهشــهر« عرضه می کرد. این شــرکت حتی پس از دی  ماه 
13۹۴ و تنش های دیپلماتیک میان ایران و عربستان سعودی 
بــه فعالیت خــود ادامــه داد. در نیمه دوم دهــه 13۹۰ و با 
افزایش تنش های سیاسی میان دو کشور، برخی خواستار 
تحریم محصولات عربستان شدند. با وجود این، صافولا 
همچنان در بــازار ایران فعال بود تا اینکه در ســال 2۰2۴ 
تصمیــم به فروش تمــام دارایی های خود بــه ارزش 7۰۵ 

میلیون ریال سعودی، معادل 1۸۸ میلیون دلار گرفت.
گفته می شــود این اقدام در راســتای استراتژی خروج از 
بازارهای غیراصلی و تمرکز بر بازارهای با پتانسیل بالا صورت گرفته 
اســت. یعنی خروج صافولا از ایران در ادامه خروج این شــرکت از 
مراکش و عراق در سال 2۰23 و در ادامه استراتژی مستمر محتاطانه 
این شرکت برای خروج از بازارهای غیراصلی انجام شد. اما باید دید 

علت دقیق خروج این شرکت از ایران چیست.

 W!تکذیب شد
همزمان، خبرهایی درباره واگذاری ملک شــعبه هایپراســتار در 
اتوبان باکری به بانک شهر منتشــر شده و این مساله موجب شده تا 
شایعاتی مبنی بر خروج سرمایه گذار هایپراستار از ایران مطرح شود. 
محمدعلی خراسانی، رئیس اتحادیه کشوری فروشگاه های زنجیره ای 
اما موضوع را تکذیب کرد و گفت: »براساس اطلاعاتی که از مسئولان 
فروشگاه های زنجیره ای هایپراستار کســب کرده ام، سرمایه گذار این 
شرکت هیچ قصدی برای خروج از ایران ندارد و شایعات مطرح شده 

در این زمینه بی اساس است«.
او توضیح داد که موضوع اصلی، قرارداد اجاره ملک شعبه اتوبان 
باکری اســت. ایــن قرارداد که تا دو ســال دیگر اعتبــار دارد به این 
معناست که هایپراستار می تواند در این مکان به فعالیت تجاری خود 
ادامــه دهد اما پس از پایان قرارداد باید بــه دنبال مکان دیگری برای 
فعالیت باشد. ضمن اینکه مسئولان این فروشگاه عنوان کردند درحال 
حاضر مذاکره برای تمدید قرارداد اجاره ملک شــعبه باکری درحال 

انجام است و ممکن است که تمدید قرارداد صورت گیرد.
خراســانی اضافه کرد: درحال حاضر، هایپراستار با 2۹ شعبه در 
سراســر ایران به فعالیت خود ادامه می دهد و هیچ کدام از این شعبه ها 
تعطیل نشده اســت. همچنین قرار است به زودی شعبه جدیدی در 
بابلسر افتتاح شود. وی در نهایت تاکید کرد که هیچ صحبتی در مورد 
خروج سرمایه گذار هایپراستار از ایران صحت ندارد و شایعات منتشر 

شده در این خصوص نادرست است.

چرب! تصمیمات 
خروج شرکت عربستانی صافولا و شایعه خروج هایپرمارکت به نگرانی ها در بازار دامن زد 

چالش آفرینی  
نقدی بر طرح تفکیک وزارت راه و شهرسازی

علی بیت اللهی
 عضو هیات علمی

مرکز تحقیقات راه، مسکن و شهرسازی
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کادمی  دکتــر ]مهــدی[ صحراییان، ]رئیــس آ
نخبگان جــوان تولیدگران ایران[ و همراه آمدند. 
فصلــی از مشــکلات اقتصــادی و خطرهای 
بیکاری و عقب افتادگی برای جامعه و کشــور را 
گفتند و نام جمعی از شخصیت ها- از دانشگاهی 
و سیاســی- را بردند که در جلسات خود به این 
نتیجه رســیده اند که با افــکار رهبری و ضعف 
دولت، این مشکلات حادتر خواهد شد و راه حل 

را در مسیر اعتدال تشخیص داده اند.
گفت، شــخصیت های روحانــی و محققان 
دانشــگاه ها که بحــث می کنند، شــخصیت و 
شیخوخیت من را قبول دارند. پیشنهاد دادند که 
برای نجات کشــور و انقلاب، دست به کار شوم 
و گفتند، حرف های جدید رهبری در اصفهان و 
بسیج نیروها در آنجا، خیلی ها را مأیوس تر کرده 
و آقای خاتمی هم بریده و انفعالی عمل می کند 
و بــه وعده هایی که داده، نمی تواند عمل کند؛ با 

اینکه 2۰ میلیون رأی دارد.
گفتم با توجه به خشــکی  های جناح راست 
و سیاســت  بازی های جناح چپ کــه با هر دو 
مخالفم،کاری نمی شود از پیش برد و مشکلات 
اقتصــادی را بایــد با ایجــاد امنیت شــغلی و 
دادن فضای عشق و شــور به زندگی و پرهیز از 
شعارهایی که باعث فرار یا رکود سرمایه هاست با 
سازندگی و تولید حل  کرد. گفتند، آنها هم همین 
راه قبــول دارند و جمعیتی به نــام »تولیدگران« 
تأسیس  کرده اند. بالاخره قرار شد، همراه جمعی 

دیگر و طرح اجرایی شان بیایند.
آقای ]محمــد[ مهرآییــن از هم زندانی های 
دوران مبــارزه آمد. از بی توجهــی دولت و بنیاد 
مســتضعفان بــه ورزش جانبــازان و معلولان 
شکایت  کرد و استمداد نمود. به دعوت من، عصر 
آقای دکتر ]عبدالله[ جاســبی، ]رئیس دانشگاه 
آزاد اسلامی[ و ]عبدالمجید[ معادیخواه، ]رئیس 
بنیــاد تاریخ انــقلاب[ و دکتر ]رضا[ شــعبانی، 
مسئول ]گروه[ تاریخ ]واحد علوم و تحقیقات[ 
دانشگاه آزاد اسلامی برای کمك به تدوین تاریخ 
انــقلاب آمدند. قرار شــد از میــان موضوعات 
پیشــنهادی بنیاد تاریخ، هر ســال 2۰ موضوع را 
به صورت تز و رســاله پایان تحصیل دانشجویان 
تاریخ دانشگاه آزاد درآورند. مدت هاست که قرار 
بوده انجام شود، توافق نکرده بودند. با این جلسه، 

تصمیم نهایی گرفته شد.
مسأله فلسطین و افغانستان همچنان داغ و در 
رأس اخبار است و رهبری هم کماکان در اصفهان  
اجتماعات پُرشوری دارند و سخنرانی های مفصل 
و امــروز با حضــور جمعی از اعضــای دولت، 
تصمیماتــی در مــورد اجرای طرح هــای فراوان 
توسعه ای در استان اصفهان، اتخاذ و اعلام شد. 
احتمالًا این لیســت طولانی کمك به یك استان 
برخــوردار، باعث نارضایتی اســتان های محروم 
خواهد شــد و با آن سیاســت گذشته که رهبری 
به استان های محروم می رفتند و کمك می کردند، 
ناسازگار است. ضمناً آقای صحراییان، امروز از 
قول نمایندگان اصفهان نقل کرد که از رهبری در 
ســفر اصفهان گله مندند، چون به آنها بی اعتنایی 
شــده اســت. در پاویون و حتی در جایگاه های 
اجتماعات شهرستان ها که نمایندگان رهبری سفر 

کرده اند، آنها را راه نداده اند.
طوفان شــدید میشــل ]با ســرعت بیش از 
2۰۰ کیلومتر در ســاعت[ در منطقــه کاراییب 

به خصوص کوبا، خرابی بار می آورد.
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منیره علی گرجی فرد مرداد ســال 13۵۸ 
بــا بیش از یــک میلیون و 3۰۰ هــزار رای 
وارد مجلس خبرگان قانون اساســی شــد 
اما ســنگ اندازی ها به قــدری زیاد بود که 
پس از انــحلال این نهاد قانون گذاری دیگر 
در هیچ انتخاباتی نامزد نشــد. او نخستین 
و آخریــن زنی بود که پــس از انقلاب وارد 
مجلس خبرگان شــد و ســال ها بعد زمانی 
که از او پرسیدند، چرا در انتخابات دیگری 
شــرکت نکردید، گفت توبــه محض کردم. 
می گفــت، در آن مدت 3 مــاه به اندازه ۵۰۰ 
سال رنج کشیده است؛ از همان روز نخست 
و نخستین جلســه. نه دختر کسی بود و نه 
همسر یک شخصیت مهم سیاسی؛ یک آدم 
معمولی بود کــه در آن مجلس 73 نفره آن 
زمان که تنها ۹ نفــر بالای یک میلیون رای 
داشــتند، یکی از آن ۹ نفر بود. منیره علی، 
قرآن پــژوه و از شــخصیت های مهم تاریخ 
معاصر ایران که پس از ازدواجش بیشــتر با 
نام فامیل گرجی شــناخته می شد، سرانجام 
23 دی  ماه سال 1۴۰3 در روزهایی که هوای 
تهران غــرق در آلودگی بــود از دنیا رفت. 
سازندگی به همین مناســبت نگاهی به آرا، 
عقاید و اقدامات یکی از مهم ترین زنان پس 

از انقلاب ایران پرداخته است. 

 W آغاز راه
ســال 13۰۸ در خیابان ایــران و کوچه 
عین الدوله به دنیا آمده بــود؛ کوچه ای که 
در آن زمان بســیاری از وزرا و حکما در آن 
زندگی  می کردند. پدر منیــر در زمین های 
به کشاورزی  تهران  اطراف  ســرخه حصار 
مشــغول بود و اگرچه دختــران در آن زمان 
کمتر به مدرســه می رفتند امــا منیره علی  
از  ۵سالگی به مدرســه رفت، تحصیلات 
ابتدایی ومتوســطه را به پایان رســاند و در 
1۵ ســالگی با مردی کفاش که اصالتاً اهل 
گرجســتان بود، ازدواج کرد. سال چهارم 
دبستان که بود، قرآن را نزد پیرمرد نابینایی 
آموخــت و از همان زمــان آیه های قرآن را 
به شــکل تطبیقــی می خواند و به تفســیر 
می رســید. در جوانی به پیشــنهاد آیت الله 
طالقانی همراه او به محافل مذهبی می رفت 

تا پاسخ گوی سوالات زنان باشد. 

 Wدر مجلس خبرگان چه گذشت
برای زدودن نگاه جنسیتی از متون دینی 
خیلی تلاش کرد و معتقد بود که قرآن مردانه 
نیست بلکه مردانه تفسیرش کرده اند. سال 
13۵۸ هم که نمایندگان در مجلس خبرگان 
قانون اساســی به بررســی اصــل نوزدهم 

رسیدند و می خواستند این اصل را تصویب 
کنند که: »مردم ایران از هر قوم و قبیله ای که 
باشند از حقوق مساوی برخوردارند و رنگ، 
نژاد، زبان و مانند اینها سبب امتیاز نخواهد 
شد«، دقیقاً آنجا که می خواستند از برابری 
تمــام افراد ملــت در مقابل قوانین کشــور 
بگویند، گفته بود بنویسید اعم از زن و مرد 
اما قبــول نکردنــد. تلاش می کرد اصول و 
مفادی به قوانین اضافه شود که حق برابری 
زن و مرد در آن حفظ شود و یکی از این مفاد 
همین بود: »از آنجا که زن در خانواده نقش 
زیربنایی دارد باید حقـــوق معنوی و مادی 
بـــه خصوص مادران کاملًا مراعات شود و 
زندگی مشــترک نباید مانع آزادی مشروع و 
رشـد فرهنگی زن شود و بــرای پاسداری 
از حقوق خانواده باید دادگاه صالح تشکیل 
شــود«. خیلی تلاش کرد اما نتوانســت آرا 
اکثریت آن مجلس را جلب کند. سعی کرد 
واژه رجل در قانون اساســی حذف شــود 
چون معتقــد بود، مقــام رییس جمهوری 
زن و مرد نــدارد اما باز نتوانســت مانع آن 
شــود. تلاش هایش را که بی نتیجه دید پس 
از انــحلال مجلس دور همــه چیز را خط 
کشــید و جلســات قرآن خود را ادامه داد: 
»شما نمی دانید در مجلس خبرگان چه خبر 
بود. نه یک لقمــه نان خوردم، نه یک ریال 
حقوق گرفتم. هیچ چیز«. یکی از نمایندگان 
شیراز که با ۴۰۰ هزار رای وارد مجلس شده 
بود در جلســه اول حضور یک زن را مورد 
عتاب قــرار داده و گفته بود: »این مجلس، 
مجلس گناه اســت. یک زن و ٧٠ مرد؟!« 
زهــر این جمله زیاد بود امــا به هر حال آن 
نماینده همان روز پاسخ خود را در جملات 
منیره خانم گرفت: »من که مطمئن هســتم 
که گناهی در اینجا نمی کنم و شما به آقایان 
هم توهین کردید که جای خود دارد ولی من 
نزدیک دو  میلیون رای آورده ام، درحالی  که 
شــما ٤٠٠  هزار رای دارید من که نمی توانم 
جواب مردم را بدهم شــما می توانید جواب 
٤٠٠  هــزار نفر را بدهیــد؟ اگر گناه می کنید 

پس تشریف ببرید به  سلامت«.

 W درباره برابری، چند همسری و حجاب
اجباری

منیره علی )گرجی فرد(  معتقد بود که در 
قــرآن اصل برابری زن و مـــرد وجود دارد، 
آن هم در شــرایطی که خداوند در قرآن زنان 
را بــــه  عنوان الگو معرفی کرده: »بعـــد از 
خـدا نقـــش آفرینش بر عهـده زن اسـت. 
خداوند مریم را به  عنوان یک نمونـه معرفی 
می کند. خداوند آسیه همسر فرعون را بـــه  
عنوان یــک الگو معرفی می کنــد. زنی که 
همسر فرعون و طاغوت زمانه اســــت. از 
سوی دیگر، در قرآن از اشـتباهات همسران 
پیامبران ســـخن گفته شــده. مقصود این 

است کـــه همسر پیامبـــر بودن جایگاهی 
نیست کـه هویت زن بـــا آن تعریف شود. 
یک زن می تواند همسر فرعـــون باشد و در 
والاترین جایگاه نسبت بــه زنان پیامبران. 
می گویند زنان ناقص العقــل هســتند. این 
مزخرفات را از کجا می آورند؟ پـس خداوند 
یک موجـــود ناقص العقـــل آفریده تا تمام 
انبیا از بطن او بـه وجود آیند؟« منیره گرجی 
درباره چند همســری نیز نظری متفاوت تر 
از دیگران داشــت. می گفت که این موضوع 
باید با توجه به جامعه بررســی شــود و باید 
ببینیم در چه جامعــه و با چه فرهنگی و در 
کجا زندگی می کنیم: »در زمانی کــــه قرآن 
بر پیامبر نازل شــد، شــرایط متفاوت بود. 
چند همسری بدون هیچ محدودیتی وجود 
داشت و هیچ جایگاه و ارزش انسانی برای 
زن در نظــر گرفته نمی شــد. ایــن حکم در 
آن شــرایط و در آن جامعه بــود. الان دیگر 
دلیلی برای چندهمســری وجود ندارد«. او 
همچنین درباره حدیثی که »جهـــاد زن را 
همسرداری خوب او بیان می کند نیز چنین 
نظری داشــت: »از کجا معلوم این حدیث 
صحیح باشــد. این احادیث جعلی هستن. 
گوشه خانه نشســتن و جزیی از وجود مرد 
و تمنیات مادی او شـــدن جهاد است؟ در 
ایـــن صورت زن اصلًا وجـــود خارجی و 
عینی نـــدارد و صرفـاً در خواسته های مـرد 
حل می شود و در احتیاجات مادی مرد، فنا 
می شـود«. منیره گرجی فرد در گفت وگویی 
که با نشــریه واحد مطالعات و حقوق زنان 
انجمن اسلامی دانشجویان دانشگاه صنعتی 
شریف داشــت درباره آیه 3۴ سوره نسا که 
درباره اجــازه به مردان برای ضرب وشــتم 
زن در صورت امتناع اســت هم سخن گفته 
بود کــه در این ضرب در عربی تنها به معنی 
کتک زدن نیست و این تفاسیر به علت عدم 
آشنایی با زبان عربی است و این کلمه در آن 
آیه به معنای هشدار است. نظر او به حجاب 
اجباری هم براساس آیه های قرآن منفی بود 
چراکه معتقد بود، نمی توان کســی را با زود 
و اجبــار با حجاب کرد حتی در اعتراض به 
این موضوع با امام ملاقــات کرد ولی خب 

جزئیات آن جلسه را هیچ وقت بیان نکرد. 
گرجی فرد در سال 13۸7 کتاب »نگرش 
قرآن به حضور زن در تاریخ انبیا« را منتشــر 
کرد که بازتابی از نــگاه عمیق او به جایگاه 
زن در متــون دینی بود. این زن قرآن پژوه 23 
دی  ماه از دنیا رفت و پیکر او سه شــنبه 2۵ 
دی 1۴۰3 طبق وصیت خود، بدون هرگونه 
تشــریفات و با حضور خانواده، شاگردان و 
جمعی از علاقه مندان ایشــان برگزار شــد.  
شخصیت های زیادی ازجمله رئیس جمهور، 
وزیر ارشاد، سیدمحمد خاتمی درگذشت این 
شخصیت فرهنگی و قرآنی ایرانی را تسلیت 

گفتند.

مجتهد برابری خواه
درباره منیره علی گرجی فرد که در 95سالگی از دنیا رفت

تقویم

ســیدمحمدعلی جمالزاده، نویســنده ای که 
او را بنیان گذار داستان نویســی مــدرن در ایران 
می شناسند، معتقد بود که مشــکل اصلی ایران 
نه سانســور و خفقان بلکه فقر، گرسنگی و نبود 
امکانات اولیه  رفاهی و بهداشتی است که میلیون ها 
نفر را به وضعیتی فلاکت بار کشــانده است. او را 
پدر داســتان کوتاه زبان فارسی و آغازگر سبک 
واقع گرایی در ادبیات فارسی می دانند که با انتشار 
اولین  مجموعه  داســتان  کوتاهش ، یعنی  یکی  بود 
یکی  نبود، به  شهرت  رسید. داستان های جمالزاده 
کنده  انتقادی )از وضع زمانه(، ساده، طنزآمیز و آ
از ضرب المثل ها و اصطلاحات عامیانه اســت. 
ســال ها مقیم ژنو بود و حالا مرکز اسناد انقلاب 
اسلامی همزمان بــا 23 دی  ماه، ســالروز تولد 
جمالزاده بخش هایی از مقالــه او درباره اوضاع 
ایران را بازنشــر کرده اســت. مجله  خواندنی ها 
مورخه  هشتم اردیبهشت  ماه ۴3 قسمتی از مقاله  
سیدمحمدعلی جمالزاده مقیم ژنو که برای مجله  
»مسائل ایران« تحت عنوان »دردهایی که در دل 
من عقده شــده« ارسال داشته را درج کرده مبنی 
بر اینکه: جوانان ما فریادشــان بلند است که در 
ایران قلم آزاد نیســت ولی من اعتــراف می کنم 
تاکنــون آنچه نوشــته ام، بی کم وکاســت چاپ و 
منتشر شــده، مگر مقاله  »یکی بود، یکی نبود« 
که به علت اغراض مــورد اعتراض واقع گردیدم 
و از طرف مقامات غیررســمی آن را آتش زدند و 
نویسنده اش را مهدورالدم اعلام کردند. گاهی در 
روزنامه هایی که از ایران برایم می رســد، مطالبی 
می خوانم که تعجب می کنم با آن  همه حرف هایی 
که درباره  ســازمان امنیت و ســخت گیری های 
گوناگــون که به گوش می رســد، پس چطور این 
قبیل مطالب با آزادی به چاپ می رســد و انتشار 
می یابد؟ مگر آنکه ما آزادی قلم و کلام را به آزادی 
فحش و بدزبانی یکی بدانیم. در هر صورت، اگر 
حســن نیت در میان باشــد و طرف اطمینان کند 
که غرضی در میان نیســت، بسیاری از مطالب را 
می توان به زبان آورد. درد اصلی و اساسی ما فقر و 
پریشانی و گرسنگی است. بسیاری از مباحثی که 
در روزنامه و مجلات ما مطرح می شود، در حکم 
»وسمه بر ابروی کور است«. او می نویسد: وقتی 
دو ســال پیش داستان »شورآباد« را نوشتم، همه 
از من ایراد گرفتند که این حرف ها کدام اســت؟ 
ولی طولی نکشــید که نماینده  روزنامه  اطلاعات 
بــا هیاتی که به  منظور کمک مــردم به صفحات 
جنوب مســافرت کرده بود، مشاهدات خود را در 
روزنامه منعکس کرد. از آن جمله گفته اســت: 
در جنوب دهی مشاهده شده که همه  مردم بدون 
اســتثنا کور بوده و در دهی دیگر، اهالی آن لخت 
و عریان. همچنین به جزیره ای قدم گذاشــته که 
با 1۰ هزار جمعیت فاقد حمام و پزشــک و قابله 
می باشد و آب انبار این مردم برکه هایی است که از 
آب چاه پر می شــود و به  علاوه اگر نخل شان بار 
بدهد، غذای شــان خرما و آرد هسته  خرماست. 
در غیر این صورت از آرد ذرت سیاه، نانی می پزند 
و آن را خشک خشک می خورند. می دانم که تمام 
نفوس کشــور ما دچار چنین سرنوشتی نیستند، 
ولی بســیاری از آنها )میلیون ها از آنها( با چنین 
روزگاری دست  به  گریبان اند. ما که نسبتاً زندگی 
مرفه یی داریم، باید قبل از همه  چیز به یاد این قبیل 
مردم باشیم و بسیاری از مطالب و مسائل دیگر را 
فعلًا فراموش کرده و سعی نماییم که مدام، یعنی 
هر روز و هر ســاعت، مدار کار، فکر و فعالیت و 

اقداماتمان به همین مساله معطوف شود.

رویکردی متفاوت درباره شرایط ایران
یادی از محمدعلی جمالزاده

نیره خادمی
گروه تاریخ


